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او با طرد و حذف سر سازش نداشت
گفت وگویی به یادبود سومین سالگرد شهادت سردار سلیمانی؛

محمد عطریانفر درباره شخصیت و رفتار شهید سلیمانی 
اظهار کرد: شهید سلیمانی از مرزبندی ها و خط کشی های 
سیاسی فاصله گرفت و آن رویهّ ها را به رسمیت نشناخت.

وی تاکید کرد: سردار سلیمانی عمیقا به باور اولیه خود 
نســبت به اصول انقلاب پایبند ماند و به قاطبه اقشــار 
مــردم به عنوان ولی نعمتــان حکومت توجه می کرد و 
دغدغه های شــهروندان را با حضور در بین آنان با رگ و 
پوســت حس می کرد و درصدد رفع آن بر می آمد. متن 
کامل گفت وگوی ایسنا با محمد عطریانفر عضو شورای 
مرکزی حزب کارگزاران ســازندگی به مناسبت سالگرد 

سردار سلیمانی به شرح زیر است:
 در زمان حیات شهید ســلیمانی بارها دیدیم 
ایشان رفتاری متفاوت با یک نظامی یا حتی یک 
سیاستمدار داشتند. منظومه فکری حاج قاسم در 

موضوعات سیاســی، فرهنگی و اجتماعی به چه 
شکلی بود که امروز بعضی ها راه حل ترمیم فضای 

اجتماعی را فردی چون او می دانند؟
- عمده ترین تفاوت رفتاری، رویکردی و اعتقادی شهید 
سلیمانی با همرزمان، هم ردیفان و هم صنفان خود این 
بود که به دور از هرگونه شــبهه ای به آرمان های انقلاب 
اسلامی و دکترین سیاســی اجتماعی امام راحل وفادار 
ماند و ضمن باور عمیق و اخلاص هیچگاه اسیرتمنیات 
دنیا و زرق وبرق قدرت وحکومت نشد. ایران اسلامی بسی  
نظامیان و پیشکسوتان وفرماندهان شرافتمندی داشته و 
دارد که در عصر دفاع مقدس زحمات بســیار کشیدند. 
خیل عظیمی از آن ها به شــهادت رســیدند و اجر وافر 
خود را از پروردگار خویش گرفتند و به عهد پیشین خود 
تمام عیارباقی ماندند. اما با پایان یافتن جنگ، شرایط و 

زمینه های مدیریت کشور به گونه ای ساماندهی و هدایت 
شد تا فرصت کم نظیری برای حضور بخش نیرومندی 
از فرماندهــان  نظامی در مقدرات ملی و ســطوحی از 
مســئولیت های غیرنظامی در اختیار آنان قرارگیرد و از 
این رهگذر وارد عرصه مدیریتی کشور شدند. این تغییر 
پارادایم از نقش پذیری دفاع سرزمینی به عرصه مدیریت 
ملی، موجب شد برخی از آنان بارنگ باختن ایمان اولیه 
»تعّرب بعَد الهِجره« کننــد و در برابر تمایلات و منافع 
شخصی خود تســلیم شــوند و باور نخستین شان هم 
کدورت یافت و اســیر منافع دنیوی شده و با ولع بسیار 
گرفتار توهمی شــدند که مدت هاست ازکسب مطامع 
دنیوی عقب مانده و باید جبران کنند! و خود را ولو به از 
دست دادن روحیه ایثار و مروت دوران دفاع مقدس و به 
هر قیمت در معادلات سیاسی قدرت جا دهند و متاسفانه 

این رویکرد، گذشــته تاریخی مثبت آن ها را از بین برد. 
تفاوت اساسی و شاخص شهید سلیمانی با چنین افراد، 
ضمن صیانت و حفاظت مستمری که براخلاص و روحیه 
مقاومت خود بکار می بســت در این نکته نهفته بود که 
باورهای عمیق پیشــین خود را هیچگاه از دست نداد. 
برخی نظامیان برای اینکه در پازل قدرت بمانند مجبور 
شدند به بخش تندرو جریان اصولگرا نزدیک و کارگزار 
افراطی رادیکال آن ها شوند. شهید سلیمانی لایزال از این 
مرزبندی ها وخط کشــی ها فاصله گرفت و آن رویهّ ها را 
به رسمیت نشــناخت و از آلودگی سیاسی روزگار و بد 
اندیشی و فرقه گرایی فاصله گرفت. شهید سلیمانی عمیقا 
به باور اولیه خود نسبت به اصول انقلاب پایبند ماند و به 
قاطبه اقشار مردم بعنوان »ولی نعمتان« حکومت توجه 
می کرد و دغدغه های شهروندان را با حضور در بین آنان 
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رئیس دیوان عالی کشور: 

مدیران ما شایستگی مدیریت را ندارند
رییــس دیوان عالی کشــور با بیان 
این که »یکی از بدترین هجمه ها که 
دشمن درصدد القای آن است ایجاد 
ناامیدی اســت. می توان تحریم ها 
را دور زد و شــبهات را پاســخ داد، 
اما اگــر ناامیدی بر ما غلبه کند که 

»نمی توانیم« نخواهیم توانست.
بــه گــزارش روزنامــه صبح امروز، 
حجت الاســلام والمســلمین سید 
احمــد مرتضوی مقــدم در برنامه 
گردهمایــی حقوقی کــه با حضور 
ریاست دانشگاه، اساتید، دانشجویان 
و فــارغ التحصیلان رشــته معارف 
اسلامی و حقوق دانشگاه امام صادق 
)ع( برگزار شد، اظهار کرد: برگزاری 
این مراســم مصادف با روز بصیرت 
و شهادت حاج قاسم سلیمانی شده 
اســت و توصیه بنده به دانشجویان 
که آینده این کشــور در دست شما 
است، این اســت که افزایش علم و 

بصیرت را مورد توجه قرار دهید.
برخی مدیران ما شایستگی مدیریت در 

برخی پست ها را ندارند
رئیــس دیوان عالی کشــور با بیان 
این کــه «امروز کشــور ما با چالش 
هایــی در زمینــه اقتصــاد، ضعف 
مدیریتی و هجمه مواجه اســت«، 
گفــت: حمله هــای ترکیبی علیه 
کشــور ما  برای ایجــاد ناامیدی، 
رعب وحشت، ناامنی، القای ناتوانی، 
تحریم هــای ســخت و ظالمانه و 
شبهه افکنی در ضروریات دین، به 

شدت ادامه دارد.
وی در ارتبــاط بــا ضعف مدیریتی 
در برخــی از بخش ها تصریح کرد: 
برخی مدیران ما شایستگی مدیریت 
در برخــی پســت ها را ندارند و یا 
انگیزه کار و درکی از واقعیت کشور 
ندارند و همین ضعف مدیریت باعث 
می شــود  در خط دشــمن حرکت 

کنند.
یکی از بدترین هجمه ها که دشمن 

درصدد القای آن است ایجاد ناامیدی 
است

رئیــس دیوان عالی کشــور با بیان 
اینکه یکــی از بدترین هجمه ها که 
دشمن درصدد القای آن است ایجاد 
ناامیدی است، اذعان کرد: می توان 
تحریــم ها را دور زد و شــبهات را 
پاسخ داد، اما اگر ناامیدی بر ما غلبه 
کند کــه »نمی توانیــم« نخواهیم 

توانست.

عده ای در کشور ناخواسته و با کج  
ســلیقه گی سرمایه مردمی را هدف 
گرفتــه و موجــب نارضایتی مردم 

می شوند
وی افزود : مردم سرمایه جمهوری 
اسلامی ایران هستند و این سرمایه 
را باید حفظ کنیم، دراوایل انقلاب 
به  اما  نداشــتیم  نظامی  توانمندی 
بود،  قدرتمند  مردم کشور  پشتوانه 
در حــال حاضر عده ای در کشــور 
ناخواســته و بــا کج  ســلیقه گی و 
ناخواسته این سرمایه را هدف گرفته 
و موجب نارضایتی مردم می شوند، 
گاهــی با یک حکــم ناعادلانه یک 
خانواده و جامعه ناامید می شــود و 
یا در ادارات دولتی عدم پاسخگویی 

و بدرفتاری بــا ارباب رجوع موجب 
نارضایتی مردم می شــود، این در 
حالیســت که در جمهوری اسلامی 

نباید اینگونه باشد.
عالی کشــور تصریح  رئیس دیوان 
کرد: در جلساتی که با قضات دارم 
بر این نکته تاکید دارم که در صدور 
رأی نهایــت دقت را به خرج دهند، 
تمــام هم و غم بنده رســیدگی به 
در  مــردم خصوصاٌ  امورات قضایی 

ملاقات های مردمی است.
وی تاکید کرد: هیچ چیزی بهتر از 
اجرای عدالــت، نظام را حفظ نمی 
کنــد، اگر واقعاٌ انقلابی هســتیم و 
می خواهیم برای این انقلاب کاری 
انجام دهیــم باید اجــرای عدالت 

کنیم.
مردم سرمایه  های کشور هستند

رئیس دیوان عالی کشــور مردم را 
ســرمایه های این کشــور خواند و 
اضافه کرد: با وجود فشار اقتصادی 
و مشکلات موجود، مردم 43 سال 
اســت که  پای انقلاب هستند، باید 
برای حفظ این سرمایه تلاش کنیم 

چراکه در صورت حفظ این سرمایه 
مملکت برای همیشه  بیمه خواهد 
شــد، هر دستگاه به سهم خود باید 
به صورت جدی برای رفاه، سلامت 

و کرامت مردم برنامه  ریزی کند.
 ملت ایران شایسته خدمت و جان 

فدایی است
وی بــا بیان اینکــه ملت جمهوری 
خدمت  شایســته  ایران  اســلامی 
و جــان فدایــی اســت، خطاب به 
دانشجویان  شما  گفت:  دانشجویان 
اجرای عدالت، رضایت مردم، احقاق 
حق را سرلوحه کار خود قرار دهید.

 مرتضوی مقدم با اشاره به خطبه ای 
الســلام( در  امیرالمومنین)علیه  از 
نهج البلاغه به مالک اشتر نخعی در 
زمینه مملکــت داری، تصریح کرد: 
حضرت مــی فرماید: »باید محبوب 

ترین کارها نزد تو اموری باشــد که 
در جهت رعایت حق از همه کامل 
تــر و از نظر عدالت شــامل تر و از 
نظر رضایت عمومی مردم جامع تر 
باشــد«؛)وَلیَْکُنْ أحََبَّ الاُْمُورِ إلِیَْکَ 
هَا فیِ  ، وَأعََمُّ أوَْسَــطُهَا فـِـی الحَْــقِّ

عِیَّةِ(. العَْدْلِ، وَأجَْمَعُهَا لرِِضَی الرَّ
در ادامه این ســخن مــی فرماید: 
خشم توده مردم خشنودی خواص 
را بی اثر می ســازد اما ناخشنودی 
بــا رضایــت عامــه مردم  خواص 
بخشــوده و جبران پذیر اســت«؛ 
ةِ یجُْحِفُ، برِِضَی  )فَإنَِّ سُــخْطَ العَْامَّ
ةِ یغُْتَفَرُ  طَ الخَْاصَّ ةِ، وَإنَِّ سُــخْ الخَْاصَّ

ةِ(. مَعَ رِضَی العَْامَّ
با آمارگرایی و کمیت گرایی موافق 

نیستم
رئیس دیوان عالی کشــور در ادامه 
پاسخگوی ســوالات دانشجویان در 
این گردهمایی حقوقی شــد و در 
پاسخ به پرسشــی مبنی بر مسأله 
آمارگرایی در قــوه قضائیه گفت: با 
آمارگرایی و کمیــت گرایی موافق 
نیســتم اما آمار برای اطلاع رسانی 

است و اگر بر اساس واقعیتی باشد 
که سبب برنامه ریزی برای مجموعه 

باشد امر مطلوبی است.
وی در ارتبــاط بــا عدم تناســب 
ســختی های فراوان منصب قضا با 
حقــوق و درآمد  قضــات، تصریح 
کرد: حضرت علی )ع( می فرمایند، 
گرفتاری و مشکلات زندگی قضات 
را باید تا جایی که امکان دارد حل 
کنیم، دســتگاه قضا نیز تا حدودی 
برای رفع مشکلات معیشتی قضات 
تلاش کرد اما با وجــود تورم برای 
همه، از جمله قضات مشکل ایجاد 
شــد که باید در این زمینه تدبیر و 

برنامه ریزی کرد.
کسانی باید به سمت قضاوت بروند که 

عاشق اجرای عدالت باشند
مرتضوی مقدم در پاســخ به سوالی 

مبنی بر اینکــه نخبگان حقوقی به 
دلیــل ضیق معیشــتی،آمارگرایی، 
ســاختار اداری فاســد و ... تمایلی 
به امر قضا ندارند، توصیه شــما در 
این زمینه چیســت؟ گفت: کسانی 
باید به ســمت قضــاوت بروند که 
عاشق اجرای عدالت باشند و مسأله 
حقوق و معیشــت وظیفه دستگاه 
قضایی است که باید قاضی را رصد 

و مشکلاتش را حل کند.
همچنین در پاسخ به سوالی مبنی 
بر اینکه چرا در جریان اغتشاشــات 
اخیر برای متهمان وکیل تسخیری 
تعیین شــد، اذعان کــرد: اینگونه 
نبــوده که متهمــی بخواهد وکیل 
تعیینــی بگیرد و قوه قضائیه بگوید 
شــما حق گرفتن وکیــل تعیینی 
ندارید، زیرا قانــون در این موضوع 

صراحت دارد.
وی در ارتباط با رویکرد دیوان عالی 
کشــور در خصوص احــکام قضات 
کرد:  تصریح  اخیر  اغتشاشــات  در 
بر تمام احــکام نظارت کامل داریم 
و مــواردی هم از احــکام اعدام در 
دیوان عالی کشور نقض شده است.
عملکرد رسانه ما در مقابل رسانه های 

دشمن ضعیف است
وی در ارتباط با اهمیت اقناع اذهان 
عمومی در برخی پرونده های خاص 
خاطرنشــان کرد: عملکرد رسانه ما 
در مقابل رسانه های دشمن ضعیف 
است و اطلاع رســانی ها به موقع و 
روشنگرانه نیســت و یک دلیل آن 
فروانی احــکام صــادره در دادگاه 

است.
اقدامات دیوان عالی کشور در حوزه 

اجرای عدالت و رضایتمندی مردم
رئیس دیوان عالی کشــور در پاسخ 
به ســوالی مبنی بر اینکه در حوزه 
اجرای عدالــت، رضایتمندی مردم 
چه اقداماتی در دیوان عالی کشــور 
صورت گرفته اســت، یکــی از این 
های  ملاقــات  برگزاری  اقدامــات 
مردمی اســت که هر هفته برگزار 
می شــود کــه پیرامون مشــکلات 
مطرح شده پیگیری های لازم انجام 
می شــود، همچنین اطلاع رسانی 
از پرونده هــا و آراء وحدت رویه و 
هیأت عمومــی به صورت مرتب در 
پایگاه اطلاع رســانی دیــوان عالی 

کشور صورت می گیرد.

مردم سرمایه جمهوری اسلامی ایران هستند و این سرمایه را باید 
حفظ کنیم، دراوایل انقلاب توانمندی نظامی نداشتیم اما به پشتوانه 
مردم کشور قدرتمند بود، در حال حاضر عده ای در کشور ناخواسته 

و با کج  سلیقه گی و ناخواسته این سرمایه را هدف گرفته و موجب 
نارضایتی مردم می شوند

,,

فیلترینگ به خاطر فضای ناآرام بوده و حالا باید رفع شود 
عضو کمیســیون امور داخلی و شوراها در 
مورد امکان رفع فیلتر شــدن شبکه های 
اجتماعی گفت: تصمیمی که راجع به فیلتر 
شدن اینستاگرام و واتس اپ گرفته شد این 
بود که با توجه به مواردی که در کشور اتفاق 
افتاد تا آرام شدن شرایط این شبکه ها فیلتر 

بماند. با توجه به اینکه الان به سمت آرامش 
رفته ایم با یک راهکار درست و منطقی می 
توانیم از این بحث عبور کنیم و اجازه دهیم 
که دسترسی ها بیشتر شود و در کنارش با 
یک برنامه دقیق و عالمانه بین پلتفروم های 
داخلی و خارجی رقابت ایجاد کنیم و کمک 

کنیم که مردم با انتخاب و طیب خاطر در 
شبکه های داخلی حضور داشته باشند. جلال 
رشیدی کوچی نماینده مرودشت فارس با 
بیان این مطلب گفت: ما با این شیوه فیلتر 
کردن مخالف هســتم چون بارها این اتفاق 

افتاده است و ما جوابی نگرفتیم.

از الزام اینستاگرام به پذیرش 
قوانین ایران تا تیک آبی  رئیسی

اگر بگوییم دسترســی راحــت و آزاد به اینترنت و شــبکه های 
اجتماعی یکی از پنج دغدغه مهم ســه مــاه اخیر ایرانی ها بوده 
چندان بیراه نیست. متاثر از اعتراضاتی که در ایران از ابتدای پاییز 
و پس از خبر فوت مهسا امینی آغاز شده بود دسترسی شهروندان 
به اینترنت با مشکلاتی مواجه شد. کاربران ایرانی که پیشتر یکبار 
تجربه فیلترینگ تلگرام را داشتند این بار با فیلترینگ واتساپ و 
اینســتاگرام، دو پلتفرم محبوب در میان ایرانی ها مواجه شدند. 
به جز این وضعیت دسترســی به اینترنت هم در این ســه ماه با 

مشکلات و سختی های فراوانی همراه بود.
به گزارش فرارو، آنچه در سه ماه اخیر بار ها از زبان وزیر ارتباطات 
یا نمایندگان مجلس شنیدیم این بود که بازگشت اینستاگرام و 
واتساپ به ایران منوط به دو موضوع است. نخست تصمیم نهاد های 
امنیتی که این فیلترینگ با دســتور آن ها انجام شــده و دیگری 
پذیرش قوانین ایران از ســوی اینستاگرام و واتساپ. در این میان 
حتی شورای عالی فضای مجازی ایران به شرکت متا نامه ای هم 
ارسال کرد و در آن ضرب الاجلی هم برای پذیرفتن قوانین و معرفی 
نماینده تعیین کرده که گویا هنوز با پاســخی از سوی متا همراه 

نشده است.
موضوع دیگری که مسئولان ایرانی حامی فیلترینگ روی آن تاکید 
داشتند تاثیر مخرب این شبکه های اجتماعی روی فضای داخلی 
ایران و انتشــار اخبار کذب و نادرست، آموزش های خرابکارانه و 

مسائلی از این دست بود. بار ها شنیده شده که مسئولان در حمایت 
از فیلترینگ گفته اند که اینستاگرام و واتساپ خلاف قوانین ایران 

عمل کرده اند و حتی قصد راه اندازی کشتار در ایران را داشتند.
از جمله مهدی باقری، عضو کارگــروه تعیین محتوای مجرمانه 
رایانه ای که با تاکید بر رفتار خلاف قانون اینســتاگرام و واتساپ 
تاکید کرد در اجرای قانون تعارفــی وجود ندارد. باقری در جای 
دیگری هم می گوید: قصد اینســتاگرام و واتساپ این بود که در 
کشور اغتشاش شود و ناامنی و نا آرامی و کشت و کشتار راه بیفتد. 
به عنوان یک شهروند ایرانی معتقدم که اگر این دو نرم افزار متنبه 
شده باشند و بخواهند به کشور بیایند و به صورت قانونی در کشور 
ما فعالیت کنند، ابتدا باید تمام خسارات را پرداخت کنند؛ چرا که 
آن ها در اتفاقات اخیر هم مشــارکت و هم معاونت داشتند و باید 

طبق قوانین بین المللی خسارت بدهند.
در چنین شرایطی که تصمیم گیران درباره دسترسی ایرانی ها به 
اینترنت مدام از بد بودن این شبکه ها سخن می گویند و آن را در 
شرایط فعلی مضر می دانند حساب اینستاگرامی رئیس جمهور از 
این شرکتِ به گفته مسئولان مخرب و مضر برای زندگی ایرانی ها، 
تیک آبی تایید گرفته است. نکته جالب در دریافت این تیک، اما 
توجیه ارگان دولت است که به نوعی بر کارکرد اصلی و تاثیرگذار 

شبکه های اجتماعی نظیر اینستاگرام صحه گذاشته است.
پایگاه اطلاع رســانی دولت با انتشار تصویری در مورد تیک آبی 
اینستاگرام سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور نوشت: »با توجه به 
صفحات متعدد منسوب به رئیس جمهور در شبکه های اجتماعی 
خارجی و انتساب مطالب مخدوش، اقداماتی به منظور تشخیص 
اصالت برای کاربران از ماه ها قبل انجام شــد کــه اخیراً یکی از 
شبکه ها به آن ترتیب اثر داد. همچنانکه در تصویر مشخص است 

آخرین مکاتبه و پاسخ آن شبکه، مربوط به تیر ماه است«.
بخواهیم یا نخواهیم شــبکه های اجتماعی، چون اینســتاگرام 
تاثیرگذار هســتند و بــه رغم فیلترینگ گســترده، ایرانی های 
زیادی هم در آن حضور دارند و همین حضور هم باعث شــده تا 
رئیس جمهور ایران برای جلوگیری از انتشار اخبار نادرست تن به 
دریافت تیک آبی و تایید شــده از سوی آن ها بدهد. این رفتار را 
باید تاییدی بر کارکرد اینستاگرام بدانیم آن هم در شرایطی که 
سیاست گذاران عرصه ارتباطات و فیلترینگ مدام بر بد و مخرب 

بودن آن تاکید دارند.
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مقصر توقف مذاکرات احیای برجام کیست؟
سرگئی لاوروف وزیر امور خارجه روسیه 
روز پنجشــنبه مدعی شد که مسکو از 
تصمیم ایالات متحده و متحدان غربی آن 
در از سرگیری مذاکرات هسته ای با ایران 
حمایت می کند و نســبت به خطر یک 
مسابقه تسلیحاتی »غیرقابل بازگشت« 
هشــدار داده اســت. او در مصاحبــه با 
رسانه دولتی RIA روسیه گفته »برجام 
هیچ جایگزین معقولی ندارد و هرگونه 
گمانه زنی در مورد »پلن B« بدنام و سایر 
گزینه های غیر قابل قبول را غیرمسئولانه 
می دانیــم.« لاوروف مدعی شــده که 
نرسیدن به یک توافق منجر به تشدید 
تنش، مسابقه تسلیحاتی و درگیری آشکار 

با عواقب غیرقابل برگشت خواهد شد.
اختلاف روسیه و آمریکا بر سر احیای برجام

رویداد۲4 نوشت: فاکس نیوز در گزارشی 
با اشاره به اظهارات لاوروف نوشته »اگرچه 
روسیه نقش مهمی در تلاش برای احیای 
توافق هسته ای ایران ایفا کرده، اما روابط 
مسکو با تهران پس از حمله به اوکراین 
تقویت شــده و ایران را بــه یک بازیگر 
»منفور« در میان کشور های غربی تبدیل 
کرده اســت.« این رسانه جمهوری خواه 
آمریکایی با اشاره به تحریم های آمریکا 
و اروپا علیه روســیه به دلیل آغاز حمله 
مرگبار به اوکراین نوشــت، این روسیه 
بود که بعد از اعمال تحریم های شــدید 
بین المللی ابتدا تهدید کرد که از هرگونه 
پیشرفت در مذاکرات هسته ای با ایران 
جلوگیری می کند. اواســط ماه مارس، 
مسکو از واشــنگتن درخواست کرد که 
تضمین هایی مبنی بر اینکه تجارتش با 
ایران تحت تأثیر تحریم ها قرار نمی گیرد 
بدهــد و این درخواســت را بــه عنوان 
پیش شرط از سرگیری مذاکرات هسته ای 

قرار داد.
کاخ ســفید همان زمان اعلام کرد که 
مذاکرات چند ماهه با ایران قرار نیست به 
عنوان »راه در رو« برای روسیه عمل کند، 
اگرچه لاوروف مدعی شــد که از آمریکا 
تضمین های کتبی دریافت کرده است. 
به گزارش رویداد۲4 ند پرایس سخنگوی 
وزارت امور خارجه آمریکا هم مصاحبه ای 
انجام داد و گفت »ما مشارکت روسیه در 
پروژه های هسته ای را که بخشی از اجرای 

کامل برجام است، تحریم نمی کنیم.«
با همه این احوال، ایران در اواخر آگوست 
درخواســت کرد که تغییرات بیشتری 
در پیش نویس پیشنهادی اتحادیه اروپا 
بدهد و به این ترتیب مذاکرات بار دیگر 
تا ســپتامبر متوقف شد. فاکس نیوز در 

گزارشــی گفته این خواسته های ایران 
مقامات غربی را بر آن داشت تا نگاهی به 
چشم انداز حصول توافق با ایران بیندازند 
و به نظر می رسد با توجه به ویدئویی که 
هفته گذشته منتشر شده، رئیس جمهور 
آمریــکا جو بایدن در اوایل نوامبر به این 

نتیجه رسیده که توافق »مرده« است.
سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا این 
هفته به فاکس نیوز گفته »ایرانی ها فرصت 
بازگشت سریع به پایبندی دوجانبه به 
برجام را در ســپتامبر از دست دادند و 
این زمانی بود که به توافقی که روی میز 
بود و مورد تأیید همه بود پشت کردند.« 
ســخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا 

همچنین گفته »ماه هاست که برجام در 
دستور کار آمریکا قرار نگرفته است.«

لاوروف مذاکرات به بن بســت خورده را 
مستقیماً به گردن آمریکا و اروپا می اندازد 
و می گویــد که تلاش هــای آن ها »به 
شدت کاهش یافته است و بر روی تغییر 
وضعیت سیاسی داخلی در ایران معطوف 

شده است.«
وزیر امور خارجه آمریکا گفته غربی ها در 
شــورای امنیت سازمان ملل در رابطه با 

فروش پهپاد های ایرانی به روسیه غوغایی 
به راه انداختند. او مدعی شده واشنگتن 
و متحدانش هیچ مدرکی ندارند و مکررا 
این ادعا که ایران پهپاد هایی را برای جنگ 
علیه اوکراین به روسیه داده است تکرار 

می کنند.
این اظهارات لاوروف در حالی مطرح شده 
که حسین امیرعبداللهیان وزیر خارجه 
ایران بعد از یک ماه انکار در نهایت فروش 
پهپاد به روسیه را قبول کرده است. اواسط 
آبان و بیش از ســه هفتــه بعد از طرح 
ادعای استفاده روسیه از پهپاد های ایرانی 
در حمله به مواضعی در اوکراین که با انکار 
مکرر مقامات ایرانی همراه بود، وزیر امور 

خارجه دولت سیزدهم فروش پهپاد های 
ایرانی به روسیه را تایید کرد.

مشکل به خاطر پهپادهای ارسالی ایران به 
روسیه

او در توضیحی درباره این موضوع گفت: 
»مقدار معدودی پهپاد ماه ها قبل از جنگ 
اوکراین در اختیار روسیه گذاشتیم. اگر 
برای ما ثابت شود روسیه از پهپاد ایرانی 
در جنگ علیه اوکراین استفاده کرده، ما 
نسبت به این مسئله بی تفاوت نخواهیم 

بود. موضع ما در خصوص جنگ اوکراین 
توقف جنگ، بازگشت طرفین به مذاکره 
و بازگشت آوارگان به منازلشان است.« 
در پی انکار مکرر فروش پهپاد های ایرانی 
به روســیه، جان کربی هماهنگ کننده 
ارتباطات راهبردی شورای امنیت ملی 
آمریکا در ماه اکتبر به خبرنگاران گفته 
بود: »شواهد گسترده ای مبنی بر استفاده 
]پهپاد ایرانی[ توسط روسیه علیه اهداف 
نظامی و غیرنظامی وجود دارد.با این حال، 
هم ایران و هم روسیه همچنان در مورد 
آن دروغ می گوینــد. آن ها می توانند به 
دنیا دروغ بگویند، اما مطمئناً نمی توانند 
حقایق را پنهان کنند.« دعوای روســیه 
و آمریکا بر ســر مقصر توقف مذاکرات 
هســته ای در حالی در جریان است که 
زمزمه هایــی در مورد از ســرگیری این 
مذاکرات به گوش می رسد. هفته گذشته 
امیرعبداللهیان ســفر غیرمنتظره ای به 
عمان داشــت. وزیر خارجه ایــران در 
حاشــیه این ســفر به نقش مسقط در 
مذاکرات منطقه ای و فرامنطقه ای و نقش 
مسئولان عمان در میانجی گری ها اشاره 
کرد و گفت حامل پیام ابراهیم رئیسی 
است. او گفته »در توافق هسته ای ایران با 
قدرت های جهانی نیز مقامات عمان نقش 
سازنده ای در نزدیک کردن دیدگاه های 
طرفین داشــتند.« همزمان با این سفر 
ابوالفضل عمویی سخنگوی کمیسیون 
امنیت ملی مجلس شورای اسلامی هم 
از اقدامات جبرانی ایران خبر داده و گفته 
»اگر طرف مقابل بــه تعهدات خودش 
بازگردد و تحریم هــا را رفع کند، ما هم 

اقدامات جبرانی را انجام می دهیم«

وزیر خارجه عربستان: نوع روابط تهران و ریاض بر منطقه تاثیرگذار است
وزیر خارجه عربســتان در دیدار با معاون 
پارلمانی رئیس جمهور کشــورمان تاکید 
کرد که نوع روابط تهران و ریاض بر منطقه 
تاثیرگذار است. سید محمد حسینی، معاون 
پارلمانی رئیس جمهور کشورمان که برای 
شرکت در مراســم تحلیف و سوگند لولا 

داسیلوا، رئیس جمهور برزیل به این کشور 
رفته اســت در حاشیه این مراسم با فیصل 
بن فرحان، وزیر خارجه عربســتان دیدار و 
گفت وگو کرد.  وزیر خارجه عربستان: نوع 
روابط تهــران و ریاض بر منطقه تاثیرگذار 
است وی در  دیدار با فیصل بن فرحان، وزیر 

خارجه عربستان ضرورت ادامه گفت وگوهایی 
که به واسطه عراق آغاز شده بود را یادآوری 
کرد. وزیر خارجه عربستان هم بر این نکته 
تاکید داشــت که مصمم هستیم شرایط و 
نگرانی های موجــود را  یک به یک مورد 

بحث قرار داده تا بتوان به نتیجه رسید.

آمریکا به مذاکره برمی گردد اما قبلش باید 4 کار انجام دهیم
هر روز که می گذرد بیشتر این تحلیل 
تقویت می شــود که باید برجام را مرده 
فرض کرد امــا در این میان هســتند 
کسانی که معتقدند »حداقل یک بار دیگر 
دیپلمات ها شانس خود را برای احیای 

برجام امتحان خواهند کرد«.
حشمت الله فلاحت پیشه در گفتگو با نامه 
نیوز درباره سرنوشت مذاکرات برجامی 
گفــت: در موضوع برجام هنوز راهبردی 
عوض نشده است. یعنی آنچه در برجام 
حاکم است همین نوسانات تاکتیکی است 
نه تغییر راهبــرد. راهبرد آمریکا و حتی 
اروپا در موضوع دیپلماسی با ایران تلاش 
برای تضعیف قدرت چانه زنی تهران است. 

یعنی از هر عاملی برای تضعیف توان چانه 
زنی ایران استفاده می کنند.

وی افزود: حتی بایدن هم به رغم وعده 
های انتخاباتی اش وقتی سرکار آمد سعی 
کرد سیاست فشار حداکثری ترامپ را در 
قبال ایران ادامه دهد، لذا با آغاز ریاست 
جمهوری اش ۲0 فرمان اجرایی را برای 
جداســازی خط دولتش از خط دولت 
ترامپ امضا کــرد اما درباره برجام از این 
کار پرهیز کرد چون معتقد بود با فشار 
حداکثری ایران در وضعیتی تضعیف شده 

پای میز مذاکره می آید.
این اســتاد دانشگاه با اشــاره به ناآرامی 
های اخیــر در ایران اظهار کرد: آمریکا و 

اروپــا چنین تصور می کنند که ناآرامی 
ها توان چانه زنی ایران را تضعیف کرده 
است، از همین منظر می خواهند سیاست 
بی نیــازی از مذاکره را دنبال می کنند، 
بــه همین دلیل در علــن نوعی خود را 

مستغنی از مذاکره نشان می دهند.
وی افزود: در ایران یکسری موضعگیری 
ها به آمریکا و اروپا کمک می کند که آن 
خط بی نیــازی به مذاکره را جلو ببرند، 
مثال روشنش موضعگیری کسانی است 
که پیشینه ضدبرجامی داشتند و حتی 
خوشــحال بودند ترامپ از برجام خارج 
شد، آنها حتی در مذاکرات احیای برجام 
نیــز تمام تلاش خود را انجــام دادند تا 

دیپلماسی به نتیجه نرسد، با این وجود 
الان از مذاکرات برجامی و دیپلماســی 
هسته ای صحبت می کنند. این تغییر 
رویکرد نشــانه موضعگیری از موقعیت 

ضعف است.
این تحلیلگر مســائل سیاست خارجی 
یادآور شد: وقتی مخالفان جدی برجام 
امروز از دیپلماســی هسته ای صحبت 
می کنند، این تغییر موضع، آمریکایی ها 
را به ادامه سیاست تضعیف قدرت چانه 
زنی ایران جری تر می کند. معتقدم در 
وضعیت کنونی هر چــه ایران از احیای 
برجــام صحبت کند به ضرر سیاســت 

خارجی کشور است.

حساسیت خاص انتخابات ۲۰۲۳ ترکیه 
اردوغان؛ آتاتورک دوم می شود؟

ابوالفضل خدائی/ رجب طیــب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه، 
نوزدهم آذرمــاه آخرین نامزدی خود را برای انتخابات ریاســت 
جمهوری اعلام کرد.او ائتلاف شــش حزبی اپوزیســیون ترکیه را 
»مزدور بیگانه« لقب داد و خواستار برگزاری همه پرسی به منظور 
اسلامی تر کردن کشور در زمینه حجاب و مقابله با هم جنسگرایان 
شــد. او که در جریان یک برنامه مبارزه انتخاباتی در شهر بندری 
سامسون ترکیه سخن می گفت پایتخت یونان را تهدید به حمله 
موشکی کرد. اردوغان نزدیک به ۲0 سال است بر ترکیه حکومت 
کرده اســت. او نخست در ســال ۲003 به عنوان نخست وزیر و 
سپس در سال ۲0۱4 به عنوان رئیس جمهور انتخاب شد. اما این 
بار وضعیت متفاوت اســت چرا که در دو دهه پیش او در جریان 
نارضایتی های گسترده از تورم، ضعف لیر ترکیه و فساد نخبگان 
حاکم به قدرت رسید اما با گذشت این زمان، مشکلات اقتصادی از 
جمله تضعیف لیر ترکیه را تهدید می کند. به باور ناظران مسائلی 
که اردوغان آنها را مطرح می کند در راستای ایجاد یک بحران به 
منظور منحرف کردن افکار عمومی از مشکلات کنونی است. اما 
پرسش اصلی اینجاست که اهمیت انتخابات پیش روی ترکیه تا 

چه حد است و چه نتایجی را می تواند در بر داشته باشد.
پایگاه دِ کانورسیشن، در تحلیلی به قلم احمد کورو، استاد علوم 

سیاسی در دانشگاه ایالتی سن دیگو در خصوص انتخابات ترکیه 
نوشت: مردم ترکیه تمایل دارند هر انتخابات ریاست جمهوری را 
تاریخی بدانند - اما انتخابات ژوئن ۲0۲3 واقعاً تاریخی خواهد بود. 
این تعیین خواهد کرد که آیا حکومت استبدادی رئیس جمهور 
رجب طیب اردوغان همچنان بر سیاســت کشور تسلط خواهد 
داشــت یا خیر. آنچه در خطر اســت صرفاً »سیاست« به معنای 
محدود کلمه نیست، بلکه جهت گیری در سیاست اقتصادی، دین، 
آموزش و بســیاری از زمینه های دیگر اســت. با توجه به سوابق 
اردوغان در مورد اقتدارگرایی و انتقام جویی، پیروزی او می تواند 
تباهی را در بین مخالفان او به تصویر بکشد. در واقع، در حال حاضر 
گمان می رود که نامزدهای بالقوه ریاســت جمهوری مورد هدف 
قرار گرفته اند و شهردار محبوب استانبول یعنی اکرم امام اوغلو در 
ماه دسامبر به زندان محکوم شد - محکومیتی که اگر در دادگاه 
تجدید نظر متوقف شــود، او را از نامزدی برای هر سمت سیاسی 
منع می کنــد. در حال حاضر گمان می رود که نامزدهای بالقوه 
ریاســت جمهوری مورد هدف قرار گرفته اند و شهردار محبوب 
استانبول در ماه دسامبر به زندان محکوم شد - محکومیتی که اگر 
در دادگاه تجدید نظر متوقف شود، او را از نامزدی برای هر سمت 
سیاسی منع می کند. خطر این است که مخالفان ترکیه امید خود 
را به آینده از دست خواهند داد. همچنین می تواند مشکل »فرار 
مغزها« کشــور را تشدید کند ... زیرا افراد تحصیل کرده، از جمله 
پزشکان، دانشگاهیان و تجار به کشورهای غربی مهاجرت می کنند 

و مخالفان را در داخل تضعیف می کنند.
شکست اردوغان مساله ای بسیار تأثیرگذار خواهد بود. کسانی که 
تحت حکومت مجبور به سکوت شده اند، می توانند بار دیگر و با 
صراحت بیشتر سخن بگویند. بیش از صد هزار نفر به عنوان بخشی 
از پاکسازی سیاسی اردوغان به زندان افتاده اند. تعجب آور نیست 
که در صورت شکست اردوغان، اقدامات قانونی علیه او و کارمندان 
دولتی اش به دلیل سوء استفاده های مطرح شده و همچنین علیه 
سرمایه داران نزدیک به او به دلیل فساد اداری اعمال شود. نتیجه 
انتخابات آینده روابط دین و دولت را نیز تعیین خواهد کرد. اداره 
امور مذهبی ترکیه که کنترل۸0 هزار مســجد را در اختیار دارد، 
متحد اصلی اردوغان به شمار می رود. هر گونه تغییر در مدیریت 

احتمالاً منجر به کاهش اختیارات ریاست خواهد شد.
انتخابات ریاست جمهوری ۲0۲3 بر سر سیاست، اقتصاد و مذهب 
مبارزه خواهد کرد. اگر اردوغان پیروز شود، پس از مصطفی کمال 
آتاتورک، خود را به عنوان دومین بنیانگذار ترکیه معرفی خواهد 
کرد. اگر او شکست بخورد، متحدان سیاسی، تجاری و مذهبی او با 

خطر حذف مواجه خواهند شد.

تحلیل روز

جی
خار

ست 
سیا

اولیانوف خبر داد: اعلام آمادگی ایران برای نهایی کردن برجام
نماینده روســیه در سازمان  های بین  المللی در وین با انتشار توئیتی از اعلام 
آمادگی ایران برای احیای برجام خبر داد. »میخائیل اولیانوف« نماینده روسیه 
در سازمان  های بین  المللی در وین امروز دوشنبه در توئیتی نوشت: ایران اخیرا 
بارها تمایل خود را برای به نتیجه رساندن مذاکرات وین به منظور احیای برجام 

نشان داد و به درستی اعلام کرد که توپ در زمین کشورهای غربی است.

خبر ویژه
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گفت وگویی به یادبود سومین سالگرد شهادت سردار سلیمانی؛

او با طرد و حذف سر سازش نداشت
با رگ و پوســت حس می کرد و درصدد رفع 

آن برمی آمد.
شــهید ســلیمانی عزیز هیچگاه نلغزید و از 
مســیر ایمان و اخلاص و مجاهدت  و مقاومت 
خارج نشــد و اتفاقا به خاطــر همین رویکرد 
ازســوی برخی هم ردیفان خود کــه با آنان 
در دلبســتگی های دنیوی جدیدالــولاده  و 
دشمنی های ناصواب با رقبا همراهی نمی کرد،  

مورد نقد قرار می گرفت.
امام خمینی)ره( انقلاب را براساس ایمان به 
خدا و عنصر باورِ به مردم بپا کرد. پیام انقلاب 
امام)ره( این بود حکومت هایی که با رای مردم 
سر کار می آیند باید فارغ از هر دین و آیین 
و مســلک و فرقه و قبیله ای به انان خدمت 
کننــد و دغدغه شــهروندان را دغدغه خود 
بدانند. شــهید سلیمانی هم به مردم  عمیقا 
اعتقاد داشت و هم  دغدغه مردم را دلواپسی 
های خود می دانســت.  از ســویی شــهید 
سلیمانی به خواست و مشیت خدا برگزیده 
شــد تا تجربه ای فرامرزی  و تاریخی بزرگی 
بدســت آورد. بنا به مسئولیت دو دهه ای که 
در ســپاه قدس داشت، او با مردم و فرهنگ 
و آداب دیگر ملت های منطقه آشــنایی پیدا 
کرد. نقش آفرینی شــهید بزرگوار و فرمانده 
سپاه قدس از مناسبات محدود و متغیرهای 
امنیت داخلی ایران به سمت ایفای نقش برون 
مرزی تغییر وارتقاء یافت. اتفاقات خاورمیانه 
و مســایلی فراتر از آن ، فکر و ذهن واندیشه  
شهید سلیمانی را به تدابیری بزرگتر مشغول 
کرد. او ضمن آشنایی با فرهنگ مردم سایر 
کشورها، این فرصت را یافت به مسایل ایران 
نه فقط از منظر داخل بلکــه فراتر از آن در 
دل هویت های »تو درتو« نگاه کند و همین 
موجب وســعت نظر وارتفاع نگاه وی شد. از 
این جهت شهید ســلیمانی فاصله زیادی با 
همردیفانش خود یافت و اعتبار و جایگاه خود 
را نســبت به همه اقران وامثال و برجستگان 
سپاه ارتقاء داد. وی هیچگاه تمایلی برای ورود 
به مسایل اختلافی داخلی به عنوان یک طرف 
ماجرا نداشت بلکه همواره به اصلاح و تقریب 
دیدگاه ها می اندیشــید و  در بزنگاه هایی که 
احساس می کرد باید نقش آفرین باشد، ورود 
می کرد و توصیه های خود را بدور ازشــعار و 
ظاهرسازی و خودنمایی به صورت غیرعلنی 

و نه در سطح رسانه ها پیش می برد.
بعد از نبرد تمام عیــار33 روزه لبنان با رژیم 
اشغالگر قدس که شهید سلیمانی نقش مهمی 
در آن حوادث سنگین و پیروزی شگفت انگیز 
حزب الله داشت، بخش تبلیغات سیاسی کشور 
بدلایلی که هیچگاه کسی توضیح نداد، چهره 
شهید سلیمانی را در قد و قامت واقعی علنی 
کرد. از این مقطع سیمای مصمم و معصوم وی 
از طریق رســانه ها بیشتر شناخته شد و مردم 
میان سردار ســلیمانی و همردیفانش تفاوت 
آشــکار و معناداری را به عینــه  دیدند. فارغ 
از این که این شــهید مجاهد عارف هوشمند 
همواره در متن مشــکلات منطقه شــجاعانه 
حضور تمام و کمال می داشــت و خواب را از 
چشم ستمگران و ارتجاع منطقه و تکفیریان 
حرامــی می گرفت، از آن جا که شــخصیتی 
خاک نشــین و مردمی و مرید ابوتراب بود و از 
متن فقر و محرومیت روستا برخاسته بود، به 
رنــج و درد هموطنانش واقف بود و در فرایند 
محرومیت زدایــی آنان به جان می کوشــید و 
درعین حال جایگاه رفیعی در آفاق معنوی و 
هم درابعاد اجتماعی پیداکرده بود و با حضور 
موثر ملی خود به همگرایی جناح های مطرح 

درعرصه سیاست کمک می کرد.
 بی تردید اگر آن شــهید عزیــز امروز در قید 
حیات بود می توانست در حل کلیدی مشکلات 
نقش موثری داشته باشد و مانع حرکت های 
تند و افراطی شود. معتقدم آن شهید بیداردل 
، فارغ از این که مسئولیت بزرگ سپاه قدس را 
بر عهده گرفت و توفیقات منحصر به فردی هم 

پیدا کرد اما حالات و روحیات او بگونه ای بود 
که اگر چنین ماموریت مهمی را هم بر دوش 
نمی داشت ، قطعا به مسیری که برخی نظامیان 
همتراز او رفتند و گذشــته خــود را ملکوک 

کردند، نمیرفت.
 شــما معتقدید رمز محبوبیت سردار 
سلیمانی این بود که دنبال خط کشی های 

سیاسی نرفت؟
- شهید ســلیمانی اگرچه مدارج دانشگاهی 
مرســوم رانداشــت، اما از هوش سرشــاری 
برخوردار بود و عزت نفس بالایی داشت، شجاع 
بود و پاک زیست و طهارت نفس داشت. خود 
و خانواده اش را از عوارض نامطلوب دنیاگرایی 
که خانواده یا برخی نظامیان گرفتار آن شدند، 
دور نگه داشــت. او زحمت زیادی می کشید و 
برای بقــاء و دوام زندگی محاســبات دنیوی 
نداشــت. او عاشق شــهادت  بود و  همواره از 
این غصه که از یاران شــهیدش دور افتاده در 
درونش لهیبی از غم و حرمان و آتش فراق برپا 
بود. جدا از ویژگی ها و شخصیت ممتازی که 
داشــت،  موقعیت و نقش بی بدیل او در سپاه 
قدس اجازه ورود به مناقشات حقیر داخلی را به 
وی نمی داد. جایگاه او اقتضا می کرد که با رهبر 
انقلاب در ارتباط نزدیک باشد و مسایل روز را 
با ســران قوا در میان بگذارد و در تصمیمات 
مهم آنها را همراه کند. ســطح فعالیت ایشان 
ملی و منطقه ای بــود؛ بنابراین در افقی فراتر 
از چالش های گروه های سیاسی داخل کشور 
عمل می کرد. او به صلاحیت و توانمندی افراد 
و کارآمدی مسئولان نگاه می کرد و وابستگی 
گروهی را در تراز  کارآمدی آن ها به حســاب 
نمی آورد. فارغ از حســب و نســب سیاسی،  
مدیران را بررســی و ارزیابی می کرد که فرد 
مدنظر چقدر توانایی دارد و به چه میزان به نفع 

کشور و ملت می تواند خوب عمل کند.
 چرا برخی تلاش کردند او را به صحنه 

انتخابات بکشانند؟
آن چــه درباره حضور ســردار ســلیمانی در 
انتخابات ریاســت جمهوری ۹۶ مطرح شد ، 
محصول بازی ها و شگرد سیاسی بخش افراطی 
بــود. جماعتی دنبال این بودنــد که از چهره 
محبوب سردار سلیمانی در برابر حسن روحانی 
اســتفاده کنند ولی او با هوشیاری در مقابل 
ترویج خطای سیاسی این افراد موضع گرفت 
و ایستاد. این موضوع شگرد سیاسی ناشیانه از 
ناحیه کســانی بود که دنبال به دست گرفتن 
قدرت بودند ولی می خواســتند از نام ونشان 
واعتبار سردار سلیمانی دربرابر رقیب سیاسی 
خود اســتفاده ابزاری کنند.او درکلامی موجز 

وپرمعنا گفت: »من نامزد گلوله ها هستم.«
 حاج قاســم در دوره حیاتشان بارها 
جملات و کدهایی دادند که نگاهشــان 
به ایران مقتدر جز با ترمیم گســل های 
سیاسی و اجتماعی قابل تصور نیست. هم 
بحث پذیرش دختران بدحجاب به عنوان 
فرزندان انقلاب، هم تلاش برای آشــتی 
گروه های سیاســی دور شده با انقلاب. 
درباره این نقش توضیح بدید که با نگاه 
شهید سلیمانی چطور می شود هم حفظ 
ارزش ها رو پیش بــرد هم جامعه زخم 

خورده ایران رو ترمیم کرد؟ 
من معتقدم می شود به ارزش ها پایبند بود ولی 
دافعه نداشت. آنچه سردار سلیمانی بر آن تاکید 
داشت امر پیچیده ای نبود و منطبق برموازین 
مکتب امام )ه( بود. آنقدر جریان های افراطی 
برخی معــادلات اجتماعی واعتقادی را به هم 
زده اند و ذهنهای شهروندان را از اصول مترقی 
انقلاب فاصلــه انداخته اند که وقتی ســردار 

سلیمانی باصمیمیت گفت دختر کم حجاب 
هم دختر من است،گروهی با تعجب به سخن 
او واکنش نشــان دادند و بیان او غریب جلوه 
کرد. عبارت معقول آن شهید آنقدر غیرعادی 
نبود ولی دیگران آنقدر بد عمل کرده بودند که 

این جمله اینقدر عجیب به نظر می آمد.
واقعیت این اســت انقلاب به همان میزان که 
رنگ اسلامی دارد درهمان تراز به نقش زمان و 
مکان در فهم مصلحت جامعه اسلامی اهمیت 
می دهد. ادبیات انقلابی ایران ناشــی از سنت 
اســلامی و روح مســتمر اجتهاد است.  امام 
خمینی)ره( بر اجتهاد مقید به مکان و زمان و 
توجه به منطقة الفراغ های حوزه فقه و روزآمد 
دیدن فروع دین تاکید فراوان داشــت و مصراً 
میگفت باید مسایل مردم را با نگاه به شرایط و 
مصالح روز حل کرد. امام رحمت الله علیه معتقد 
بود مردم ، اقشار و طبقات مختلفی هستند که 
زیر پرچم نظام اســلامی باید به آرامش، عزت 
و رفاه نســبی برسند. در این دیدگاه، او خوب 
می دانست نمی توان با نگاه بسته و متصلب و از 
جنس تلقی داعشی به مسایل کشور نگریست. 
مرحوم سلیمانی سرمشقی که امام)ره( برای 
انقلاب نوشته بود را بارها وبارها تمرین کرده 
بــود و بــاور داشــت و آن را از اعماق وجود 

می فهمید.
سردار سلیمانی متوجه بود جامعه متکثر است 
و باید بدون هرگونه قید وبندی به همه مردم 
خدمت کرد. امام خمینــی)ره( میزان را رای 
مردم می دانست و به تکثر جامعه اعتقاد داشت. 
مــوارد متنوعی از ســنت عملی و تصمیمات 
امام وجود دارد که دنبال یکسان سازی جبری 
جامعه نبود ولی متاسفانه اندیشه های رادیکال 
درست برخلاف سیره عملی وسنت سیاسی آن 
مرد بزرگ رفتارهای من درآوردی بکاربستند 
و به ناحق خود را به امام نسبت دادند و عملا 
در ســویدای قلب وحتی بعضا باصدای بلند 
گفتند آن چه مــا می فهمیم باید ملاک عمل 
باشد! در رادیو نماینده ای دادسخن می داد که 
هرچه ما می گوییم باید عمل شــود. ما قانون 

وضع می کنیم و حتما همه باید از آن تبعیت 
کنند! ســلّمنا. اما اگر قانون نتواند پاسخگوی 
عرف جامعه باشد،لاجرم  ضمانت اجرایی پیدا 
نمی کند و عمر طولانی نخواهد داشت. گرچه 
توهمات رادیکال به این واقع بینی ها هیچگاه 

بهاء و اهمیت نمی دهد.
 جامعه شناســان و تحلیلگران مسایل 
از  سیاســی معتقدند ریشــه بخشی 
طردشدگی  کشــور،  اخیر  ناآرامی های 
برخی اقشار  و طبقات است. به نظر شما 
طردشدگی چه نسبتی با اندیشه سردار 

سلیمانی داشت؟
 نادیده گرفتن طیف گســترده ای از اقشــار و 
طبقات مردم سّــم مهلک است. این بیماری 
و خودشــیفتگی و طرد دیگران به تدریج در 
طول دودهه اخیر ایجاد شــده است. مرحوم 
شهید سلیمانی به دلیل این که حجم سنگینی 
از زمان  و فرصت هایش درگیر حل مشکلات 
منطقه بود کمتر در جزییات سیاســت طرد 
وحــذف در داخل قرار می گرفــت. ولی امروز 
براســاس محتوا و عمق اظهاراتی که از ایشان 
می شنویم،  می فهمیم که اودیدگاه فراگیری 
داشــت، بی تردید آن شــهید سیاست طرد 
وحذف را مردود می دانست و با آن سرسازش 
نداشت. امروزه مردم بر اثر  اجرای سیاست های 
نادرست مجریان  با مشکلات اقتصادی و فقر 
فراگیر مواجه شده اند و سکوت مردم هم ناشی 
از نجابت آن ها اســت چون احساس می کنند 
کشور درگیر بحران های سیاست خارجی است 
پس باید شرایط را تحمل کنند ولی جلوگیری 
از اجرای سیاست برد- برد و دمیدن در آتش 
تنش، مشکلات زیادی برای مردم ایجاد کرد. 
انتخابات های اخیر هم به این قضیه دامن زد.  
امروز سطحی از نارضایتی ها به صورت شورش 
خیابانی دیده می شــود که شــاید از منظر 
مدیران امنیتی کشور کمرنگ شده و اندک به 
نظر برسند اما این گروه تعداد زیادی پشتیبان 
خاموش درخانه ها دارند که فعلا سکوت کرده 
اند و سکوت آنها را نباید به حساب رضایت از 

شــرایط موجود تلقی کرد ، بلکه به این دلیل 
است که علاقمند نیستند امنیت کشور ونظام 

به خطر افتد.
دل مرحوم شهید سلیمانی از روند طرد دردمند 
بــود و در هر فرصتی صاحبان قدرت و مکنت 
و دولت را به اصلاح دیدگاه و عمل صالح و به 
دور از فرقه گرایی توصیه می کرد. دوست عزیز 
و مدیر ارشد و لایق ما آقای مهندس مرعشی 
تعریف می کرد پس از شهادت سردار سلیمانی 
به منــزل این شــهید در تهران رفتــه  بود. 
دادســتان کرمان هم آمده بود. پس از خروج 
از منزل شهید، دادستان به مرعشی می گوید 
سردار ســلیمانی هر وقت به کرمان می آمد، 
سفارش تو را می کرد و می گفت نقش مرعشی 
در کرمان مهم و موثر و به نفع مردم است. مبادا 
او را اذیت کنید. این در حالی است که سردار 
سلیمانی و حسین مرعشی ضمن صمیمیت 
و دوســتی دیرینه هیچگاه زیســت سیاسی 
مشترک نداشتند. این شهید آنقدر بزرگوار بود 
که می فهمید فردی مثل مرعشــی چه نقش 

مهم ومردمی در استان کرمان دارد.
عده ای معتقدند نظم اجتماعی نوینی   
در حال شــکل گیری است که مرجعیت 
افراد ســابق  را به عنوان فصل الخطاب 
نمی پذیرند. یعنــی فاصله بین فرهنگ 
رسمی و غیررسمی اینقدر زیاد است که 
حتی برای بخشــی از نسل جدید حتی 
به حاکمیت  نزدیــک  را  آزادی  نهضت 
می دانند. در این شــرایط آیا زیست و 
منظومه فکری فردی مثل حاج قاسم قابل 

پذیرش برای این نسل هست؟
شهید سلیمانی اگر زنده بود، در تقویت وتثبیت 
نظم نوینی که اشــاره می کنید ، نقش  موثر و 
غیر مســتقیمی را ایفا می کرد. او شخصیت 
بانفوذ و شــریفی بود و مردم بــرای او احترام 
ویژه ای قایل بودند و می توانســت از موقعیت 
خود به نفع ملت اســتفاده کرده و مسئولان 
کشور را قانع کند که تداول قدرت براساس نظم 
منطقی و انتخابات و رقابت حزبی انجام بگیرد. 
مصیبتی که الان ما دچار آن هستیم این است 
که مسئولان منتخب، امروز اکثریت جامعه را 
نمایندگی نمی کنند چون انتخابات حداکثری 
برگزار نشده است.ضمن این که دراین وانفسای 
به قدرت رسیدن بر پایه پیروزی اقلیت ، رییس 
جمهور محترم و دیگرمسئولان ارشد از عناصر 
کارآمد هم برای مدیریت اقتصاد جامعه ومردم 
استفاده نکرده اند و مشکلات مردم همچنان 

لاینحل باقی است.
اگر شهید سلیمانی زنده بود می توانست توصیه 
کند به منظور صیانت از اعتماد عمومی نسبت 
به حاکمیت واصل نظام ، انتخابات مشارکتی 
برگزار شود چون تجربه انتخابات فراگیر، تجربه 
موفقی بوده اســت. مردم در مســأله افزایش 
قیمت ها و نا امیدی به آینده  بجای نقد دولت 
و یا ابــراز نارضایتی از عملکردها یکباره بزعم 
خویش مســتقیم می روند ســراغ آخرین راه 
حل یعنی تغییر از جنس براندازی! چون باور 
ندارند که مسئولان درعین ناتوانی وفقر کفایت 

، منتخب آنانند.
من معتقدم حــوادث تلخ آبان ۱40۱ ، هم 
می تواند لاســمح الله  مبنایی برای مســیر 
غیرقابل بازگشــت باشــد و هــم می تواند  
درســی بزرگ و آغازی برای اصلاح تجدید 
اعتمــاد عمومی و ارتقای حکمرانی باشــد. 
متاســفانه از سیاســت کلیدی و همیشگی 
امام خمینی که فرمــود »میزان رای مردم 
است«، عدول شــده است و باید بدون قید 

وشرط به آن بازگشت.

وبینار بین المللی شهید سلیمانی شهید وحدت، اقتدار امت برگزار می شود
وبینار بین المللی شهید سلیمانی شهید 
وحدت، اقتدار امت ســه شنبه ۱3 دی 
ماه از سوی مجمع جهانی تقریب مذاهب 
اســلامی برگزار می شــود.  به گزارش 
روابــط عمومی مجمــع جهانی تقریب 
مذاهب اسلامی، وبینار بین المللی شهید 

سلیمانی شهید وحدت، ساعت ۱0 صبح 
روز سه شــنبه ۱3 دی ماه با سخنرانی 
حجت الاســلام والمســلمین شهریاری 
دبیرکل مجمع، شیخ شعیب بولی رئیس 
شورای اهل بیت آفریقای جنوبی، طلال 
عتریسی رئیس مرکز مطالعات سیاسی 

دانشــگاه لبنان، عماد حمرونی اســتاد 
دانشگاه و پژوهشگر، راغده مصری استاد 
دانشگاه، شیخ اشفاق وحیدی امام جمعه 
ملبورن و مولوی محمد مختار مفلح رهبر 
نهضت اســلامی افغانستان به سخنرانی 

خواهند پرداخت.  
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نگاهی به فیلم مستند برزخی ها

موج سواری »اوج« با نام فردین، ملک مطیعی 
حســین قره/ آن فیلم چالش برانگیز 
فیلم مســتند »برزخی ها« است که در 
جشنواره سینماحقیقت به نمایش درآمد. 
مستندی گفتگو محور که به دنبال دلایل 
توقیف فیلم »برزخی ها« ســاخته ایرج 
قادری، اولین فیلم توقیفی پس از انقلاب 

است.
فیلم را سازمان سینمایی اوج ساخته و 
برای تبلیغات آن هم هزینه کرده است، 
نمونه آن خبرها و نقدهای مثبت بسیاری 
اســت که از این فیلم برای تقریباً تمام 

رسانه ها ارسال شد.
در چند سطر پیش رو فارغ از حواشی آن 
جشنواره و پرپاگاندای فیلم می خواهیم 

نگاهی به این اثر بیندازیم.
مستند با فیلم ســازان، تهیه کنندگان و 
چهره های فرهنگــی گفتگو می کند، از 
سعید مطلبی فیلم نامه نویس تا حسین 
فرحبخش تهیه کننده و... تا توقیف اولین 
فیلم پس از انقــلاب را از نگاه آدم های 

درگیر در ماجرا بازگو کرده باشد.
فارغ از گفتگوها و آن بلایی که سر فیلم 
برزخی ها آمد، فیلم ساز مستند و حامی آن 
در روایتش گروکشی سیاسی کرده و به 
دنبال آن است تا شخصیت های سیاسی 
- فرهنگی دهه ۶0 همچون سید محمد 
خاتمی، میرحسین موسوی، سید محمد 
بهشتی شــیرازی، فخرالدین انوار و... را 
متهم تمام بدبختی های اهالی فرهنگ و 
هنر در آن دهه نشــان دهد. این را تأکید 
کنم که نگارنده این سطور نه سخنگو و 
نه بلندگوی جریان چپ مســلمان است 
که امروز زیر چتــر اصلاح طلبان تعریف 
می شوند؛ چراکه خودشان به اندازه کافی 
عِده و عُده دارند که سخنگو و بلندگویشان 
باشند، اما این سطور را به عنوان مخاطب 
دو فیلــم برزخی هــای ایرج قــادری و 
برزخی های عارف افشــار و از آن مهم تر 
به عنــوان موجود زنده که ایــن تاریخ را 
زندگی کرده است و پرسش های بسیاری 
دارد، می نویسم؛ چراکه تاریخ را نمی شود 
تحریف و ماســت مالی کرد و با یکی دو 
اعتبار و چند گزاره ناقص سر یک تاریخ پر 
رنج و »یکی داستان ست پر آب چشم« 
را هم آورد. نمی شود با اعتبار و محبوبیت 
چند نــام -حذف شــده- در میان مردم 
همچون زنده یــادان محمدعلی فردین، 
ناصر ملک مطیعی، ایرج قادری و... حرف 

نادرست را درست نشان داد و برعکس.
برزخ دهه شصت را فراموش کرده اید؟

یک: اینکــه آقایان خاتمی، موســوی، 
بهشتی و... در اوایل دهه ۶0 بر هنرمندان 
باقی مانده در ایران سخت گرفتند، شکی 
نیست؛ اما راوی آن گونه روایت می کند 
کــه انگار در آن دوره همــه مردمان در 
فراغــت و راحت بودند و همه چیز ســر 
جایش بود و هیچ خبــری نبود و فقط 
این آقایان آن بلاها را بر سر محمدعلی 
فردیــن و... آوردند، واقعاً به گمان آقایان 
سازنده و ســفارش دهنده، توقیف یک 
فیلم، تمام مشکل دهه ۶0 بود. سال ۵۸ 
کــه دوره کوتاه مدتی در آزادی های اول 
انقلاب بود، فراموش کنید و فقط کافی 
است نگاهی به وقایع تاریخی از اواخر ۵۸ 
و تمام سال ۵۹ داشته باشید تا بتوانید 
خطی از واقعیت را پیدا کنید. تصور کنید 
در آن دوره آشــوب کافــی بود به جای 
این خاتمی آن خاتمی بر ســریر قدرت 
فرهنگ نشسته بود، خیلی فرقی می کرد؟ 

یا اگر به جای آقایان موسوی و بهشتی و 
دیگران، آقایان حســین شریعتمداری، 
صفار هرندی و... در فرهنگ و ســینما 
حکــم می راند، برزخی هــا رفع توقیف 
می شــد، و مدال های قهرمانی بر گردن 
فردیــن و ملک مطیعــی می انداختند؟ 
شوخی تان گرفته است یا مخاطب و مردم 
را گم کرده اید و نمی شناسید. یا تصورتان 
این است که همه در دستشان کاردکی 
گرفته اند و وقایع تاریخی را پاک می کنند. 
واقعاً در بقیه امور اوضاع چگونه بود؟ همه 
جای دیگر این سرزمین مدارا بود و همه 
برای زخم های ایجاد شده مرهم و مداوا 

بودند و فقط می ماند فیلم برزخی ها.
توقیف و متوقف کردن و حذف و نادیده 
گرفتن تمام امور مربوط به مدرنیزاسیون 
ساخته شده در پیش از انقلاب در دستور 
کار تمام آقایان انقلابی بود و چپ و راست 
نداشت. اصلاً سینما از نگاه متدینین یک 
معضل بود، همان هایی که پدران جریان 
راست و محافظه کار هستند، نه دیروز و 
در دهه ۶0 کــه آن نگاه تا همین امروز 
هم هســت و خط و خط کشــی دارد و 
خــودی و غیرخودی می کنــد. مگر ما 
فراموش کرده ایم که چه شد؛ بعد از امثال 
خاتمی ها، مصطفی میرسلیم ها از جریان 
اصولگــرا، وزارت فرهنگ را به دســت 
گرفتند و خدا را شــکر نظرات مشعشع 
ایشان نه در دهه۶0 که همین امروز در 
۱40۱ نیز دست به دست می شود. آقایان 
در »اوج« به گونه ای روایت می کنند که 
انگار آن زمان جریان مطبوعشــان »ژان 
پل سارتر« و »میشل فوکو« در آستین 
داشــته اما به جای این دو، خاتمی وزیر 

ارشاد شده است.
سازنده فیلم به گونه ای روایت کرده است 
که انگار تمام جریان انقلابی، زنده یادان 
فردین و ملک مطیعی و... را پذیرفته بودند 
و فقط همین چهار نفر که در فیلم اصرار 
دارند که باید توبه کنند و باید جوابگو این 
دنیا و آن دنیا باشــند، نپذیرفته بودند، 
واقعاً می شود این همه ساده انگار بود که 
مدیرمســئول روزنامه کیهان و شخص 
نخست وزیر و دو نفر دیگر در مقابل 30 
میلیون جمعیت ایران آن زمان ماندند، 
سینماها را چه کسانی آتش زدند، همین 
چهار پنج نفر آتش زدند؟ جامعه در تبی 
انقلابی از چپ و راست می سوخت. انواع 
سازمان های چریکی و مسلح در تهران 
روبروی هم اســلحه کشیده بودند و هر 
کس از هر کجا رد می شــود ســنگ و 

گلوله ای به پیکر فرهنگ می زد.
پهلوان مرده را عشق است

دو: پهلــوان مــرده را عشــق اســت، 
حالا و پس از درگذشــت هر ســه آن 
چهره های محبوب سینمای عامه پسند 
)فیلمفارســی( ایران یعنــی زنده یادان 
فردیــن و ملک مطیعی و ایــرج قادری 
فیلمی درباره حق وحقوق ضایع شده آنان 
ساخته شده است. اگر این چنین است و 
شــما به دنبال احقاق حقوق هنرمندان 
هستید و امروز در قدرت نشسته اید، هم 
موسسه فرهنگی عریض و طویل اوج را 
دارد و هم شبکه افق و ... »بهروز وثوقی« 
زنده را به وطن بازگردانید، شاید خواسته 
بسیاری هم نداشته باشد و فقط بخواهد 
سال های آخر عمر را در سرزمین مادری 
باشد، شرایطش را محیا کنید. آن زمان 
که دولت در دست شما بود ... بعید است 
دولت اول محمود احمدی نژاد را گردن 
نگیرید- وقتــی رئیس جمهور یک دوره 
محبوبتان از هنرمندان خارج از کشــور 
خواســت به ایران برگردند، آن خواننده 
ســاده دل »حبیب محبیان« بازگشت و 
اینجا دق کرد بدون آنکه حتی یک وعده 
داده شده به او عملی شود. واقعاً آنجا هم 
پای این آقایــان در میان بود؟ گفتگوی 
مهران مدیری بــا ناصر ملک مطیعی را 
سال ۹۶ تحمل نکردید و از صداوسیما 
پخش نشــد به هزار بهانه، آن سال که 
خاتمی ممنوع التصویر بود و موسوی در 
حصر خانگی و صداوســیما دربست در 
اختیار شــما، نه!؟ شــبکه افق که از آن 
شما بود، شــما به جای شبکه نسیم آن 
گفتگو را پخش می کردید یا امروز پس از 
درگذشت زنده یاد ملک مطیعی با حذف 
مهران مدیریِ این روزها پخش کنید. این 
هم نمی شود؟ شاید خاتمیِ آن دوره در 

امروز شما زنده است و نفس می کشد.
ســازمان فرهنگی و هنری اوج ۱3۹0 
تأسیس شده اســت، تصور می کنم که 
قبل از آن، جریانی که پشت این سازمان 
هســتند هیچ قدرتی در فرهنگ و هنر 
نداشــتند، زنده یاد فردین که درگذشته 
بود، هیــچ. تا ســال ۹۷ کــه زنده یاد 
ملک مطیعی زنده بود، فرصت داشــتید 
یکی از شخصیت های آثار تولید شده را 
به او بدهد، آن هم نمی شد؟ پس مشکل 
به سال ۶0 و فیلم برزخی ها برنمی گردد. 
شــما با این چهره ها مشــکل داشتید، 
چپ و راســت هم نداشت. بماند که اگر 
موسوی ها و بهشتی ها در دهه ۶0 آن ها 

را حذف کردند، »حسن عباسی «ها که 
از نزدیکان شما هستند امروز ورزشکار، 
بازیگر، فیلم ساز، موسیقیدان زن و مرد را 
به هیچ می گیرد و اگر به او باشد هرکس 
به غیر از آنچه او فکر می کند را باید حذف 

کرده، بودش را نابود کرد.
ملاک حال فعلی افراد است

سه: نمی خواهم بگویم که این مستند و 
سخنرانی های استادتان رائفی پور و رائفی 
پورها در یک سنگ و سنگر است و برنامه 
آن بوده که بــه بهانه محمدعلی فردین 
و ... چنــد نفر دیگر که محبوب اند و اگر 
چیزی درباره آنان ســاخته شود، حتماً 
مردم می بینند به دنبال سیاســی کاری 
هستید؛ ولی نمی شود هم انکار کرد که 
پاس کاری خوبی انجام شده است؛ نکته 
کجاست؟ اینجاســت که این فیلم و آن 
ســخنرانان روی این حرف تأکید دارند 
که؛ آقایان خاتمی، موســوی و... دیروز 
در دام افراط بودند و با هنرمندان و فیلم 
برزخی ها آن کردند و امروز در دام تفریط 
هستند و هر چه می گویند، افتادن از این 
سر بامی است که آن سال ها از آن سرش 
می افتادند. اگرچه امروز برای مردم راست 
و چپ در یک ترازو نشسته اند و تمایزی 
برای هیچ کدام قائل نیستند، اما این حرف 
از بنیاد غلط است و منطق ساده انگارانه 
و کودکانه ای دارد. اگر کسی دیروز حرف 
اشــتباه و عمل غلط انجام داد، دلیل آن 
نمی شود که سخن و رفتار امروزش غلط 
و نابجا و نادرست باشد. در حوزه فرهنگ 
که تقریباً این توارد اشتباه محض است 
چراکه بسیاری از فیلسوفان و هنرمندان 
و اندیشــمندان در دوره ای حرفی زده اند 
و در دوره دیگــر تمــام آن حرفشــان 
را نادرســت دانســته اند و از آن اشتباه 
گذشــته اند. ســخن و عمل هر کس با 
توجه به تاریخ و سابقه و بستر تاریخی آن 
سنجیده و سنجه می شود. مثال بارز آن 
در طرفداران انقلاب، پدرِ جریان سیاسی 
پایداری هاست. »آیت الله مصباح یزدی« 
که در دوره قــدرت چپ ها از قدرت دور 
بود؛ چراکه پیش از انقلاب درباره انقلاب 
با آیت الله خمینی اختلاف نظر داشت، اما 
او در دوره بعد، موسسه امام خمینی را در 
قم راه اندازی کرد و مرشد جریان پایداری 
شد که از دل آن یارغاری همچون محمود 
احمدی نــژاد )حداقل بــرای یک دوره( 
بیرون آمد. پس کماکان ملاک حال فعلی 
افراد است، اگر گذشته خطا کرده اند دلیل 

به استمرار آن خطا نیست.

زمان قطعی اکران »ملاقات خصوصی« اعلام شد
اکــران فیلم »ملاقــات خصوصی« با ثبت 
قرارداد در شــورای صنفــی نمایش از ۱4 
دی مــاه آغاز می شــود. به گزارش ایســنا، 
»ملاقلات خصوصی« اولین ســاخته امید 
شمس است که به تهیه کنندگی امیر بنان 
سال گذشته در جشنواره فیلم فجر رونمایی 

شد و از فیلم های پرمخاطب جشنواره بود. 
قرارداد این فیلم در شورای صنفی نمایش 
ثبت شده و طبق تایید شورا و دست اندرکاران 
فیلم، سرانجام »ملاقلات خصوصی« پس از 
یک وقفه نسبتا طولانی از روز چهارشنبه ۱4 
دی ماه روی پرده می رود. پیش تر گمانه زنی ها 

براین بود که این فیلم از ابتدای پاییز امسال 
اکران می شود.  در »ملاقات خصوصی« هوتن 
شکیبا و پریناز ایزدیار نقش های اصلی را ایفا 
کرده انــد و در کنار آن ها ریما رامین فر، رؤیا 
تیموریان، ســیاوش چراغی پور، نادر فلاح و 

شیرین آقاکاشی از دیگر بازیگران هستند.

»عمامه« چگونه سوژه یک فیلم شد؟
مهر نوشت: حسین دارابی کارگردانی فیلم کوتاه »علمک« به بهانه بازنشر 
آن در فضای مجازی، به ارائه توضیحاتی درباره این تجربه و شکل گیری 

ایده اولیه آن پرداخت.
حســین دارابی کارگردان فیلم کوتاه »علمک« با موضوع محوری یک 
»عمامه« که ســال ها بعد از ســاخت، به تازگی در فضای رســانه ای و 
شبکه های اجتماعی بار دیگر در حال بازنشر و دیده شدن است، درباره 
این تجربه گفت: ایده اولیه این فیلم کوتاه زمانی به ذهنم رسید که هنگام 
خروج از ایستگاه مترو، متوجه علمک گازی شدم که با ابر آن را پوشانده 
بودند، همان جا ایده ای در ذهنم شــکل گرفت و آرام آرام آن را پرورش 

دادم تا به فیلمنامه »علمک« رسید.
وی ادامه داد: جالب اســت که هیچ گاه فکر هم نمی کردم که این فیلم 
این میزان بازخورد داشته باشد و در جشنواره ها موردتوجه قرار بگیرد. 
واقعیت این اســت که من هیچکدام از فیلم هایم را با هدف حضور در 
جشنواره ها نساخته ام، حتی آن ها که بعدها در جشنواره ها جوایزی را هم 
گرفته اند. درباره »علمک« هم فکر نمی کردم زمانی در جشنواره ها دیده 
شود و به خصوص مخاطب خارج از کشور اینگونه با آن ارتباط برقرار کند. 
این معجزه زبان هنر است که می تواند فراتر از زمان و جغرافیا، دیده و 

شنیده شود.
این کارگردان جوان که ســال گذشــته فیلم »هنــاس« را روی پرده 
سینماهای کشور داشت، افزود: البته ادعایی ندارم که »علمک« از این 
جنس اســت اما بالاخره هنر چنین ظرفیتی را دارد. »علمک« هم تا 
به امروز در کشــورهای مختلفی حضور داشته و در بیش از ۱0 کشور 
مخاطبان بــا آن ارتباط برقرار کرده اند. برای خود من این اتفاق خیلی 
جذاب بود چراکه فکر می کردم این فیلم با موضوع یک عمامه، خیلی 
ســوژه داخلی دارد اما بازخوردهای خوبی در میان مخاطبان خارج از 

کشور هم داشت.
دارابی درباره فراگیر شدن پخش »علمک« در فضای رسانه ای و ارتباط 
آن با برخی اتفاقات اجتماعی اخیر درباره جایگاه روحانیت و پوشــش 
عمامه در کشور هم گفت: قطعاً که بی ارتباط نیست و شاید از نگاه برخی 
این فیلم نگاه می تواند نگاه متفاوتی به عمامه و پوشش روحانیت را به 
تصویر بکشد. هر چند خودم در زمان ساخت، فکر نمی کردم این فیلم تا 
این اندازه بتواند کارکرد داشته باشد. نکته اصلی همین است که گاهی به 
شاگردان حاضر در کارگاه های آموزشی هم یادآوری می کنم و آن اینکه 
آنچه از اعمال دل بربیاید و زبان خوبی هم داشــته باشــد، روحی پیدا 
می کند که آن را ماندگار می کنــد. برای خود من بازپخش این اثر در 
تلویزیون و شبکه های اجتماعی، بعد از این همه سال، اتفاق جذابی است.

یزدان بخش: توجه به گیشه، نبوغ را از 
بین می برد

شــیرین یزدان بخش بازیگر 
ســینما و تئاتر از چالش های 

خود برای انتخاب نقش گفت.
»شیرین یزدان بخش« بازیگر 
برنده سیمرغ بلورین جشنواره 
فیلم فجر در گفتگــو با صبا 
پیرامون فعالیت های اخیر خود 

در عرصه بازیگری گفت: در حال حاضر مشغول کار خاصی نیستم، البته 
چندین پیشنهاد برای بازی داشته ام که در حال مطالعه فیلمنامه هایشان 
هستم. وی ادامه داد: واقعیت امر برای من مهمترین دلیل حضور در یک 
اثر و قبول یک نقش این است که بتوانم با کاراکتر ارتباط برقرار کنم، 
شخصیت باید مرا به چالش وادار کند، زیاد اهل بازی کردن نقش های 
معمول یک مادر و یا یک مادربزرگ نیستم. بیشتر دوست دارم کاراکتر 
تاثیری مستقیم در اثر داشته باشد به نحوی که با حذف آن داستان هم 

تحت تاثیر قرار گیرد.
بازیگر فیلم سینمایی »بوســیدن روی ماه« درباره نگاه خود به عرصه 
بازیگری اضافه کرد: من بیشتر خودم را یک تماشاگر خوب می دانم، شغل 
و حرفه من چیز دیگری بوده است و به صورت تصادفی وارد این عرصه 
شده ام. به همین دلیل هیچگاه خودم را یک بازیگر آکادمیک نمی دانم. 

البته در تماشای آثار حرفه ای هستم.
وی در همین راســتا تاکید کرد: تماشای تئاتر و آثار سینما را از بازی 
کردن بیشتر دوست دارم، لذت سرشاری در تماشای اثر برای من وجود 
دارد، نوعی از کشــف و شــهود که خودم را درگیر متن و شخصیت ها 
می کنم در تماشای اثر موجود است. به همین دلیل تا جایی که فرصت 
داشته باشم به تماشای آثار تئاتر جوانان می روم زیرا آنها افکار و ایده های 

ناب و بکری دارند. 
یزدان بخش ادامه داد: به نظر من نســل جوان در تئاتر و سینما بسیار 
امیدوار کننده هستند، با سینما و تئاتر روز دنیا در ارتباطند و آن چیزی 
که از اثر می خواهند جاه طلبانه و جســورانه است. به همین دلیل در 

سالهای گذشته سینما و تئاتر رشد قابل قبولی داشته است.

کافه خبر
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۷0 درصد بازار مودم در دست 
قاچاقچیان!

رئیس اتحادیه فناوران رایانه 
تهران از تــداوم ممنوعیت 
واردات مــودم خبــر داد و 
گفــت که در حــال حاضر 
بیش از ۷0 درصد مودم به 
صورت قاچاق به کشور وارد 

می شود.
محمدرضا فرجی تهرانی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه واردات 
مودم همچنان ممنوع اســت،  گفت: عده ای مودم را اسما تولید 

می کنند و به همین دلیل اجازه واردات آن داده نمی شود.
بــه گفته وی در حال حاضر بیــش از ۷0 درصد مودم به صورت 

قاچاق به کشور وارد می شود.
این مقام صنفی قبلا هم از ممنوعیت واردات مودم از سال ۱3۹۶ 
برای حمایــت از تولید داخل، خبر داده بود که در مقطعی باعث 
افزایش 4 برابری قیمت انواع مودم شــد. به طوری که در ســال 
۱3۹۶ متوسط قیمت یک مودم خانگی معمولی با دلار ۱0 هزار 
تومــان ۱۲0 تا ۱30 هزار تومان بود، اما با افزایش قیمت دلار به 
۲۵0 تا ۲۶0 هزار تومان رسید و بعد با ممنوعیت واردات جهش 
پیدا کرد و در ســال ۱3۹۹ به ۹00 هزار تومان تا یک میلیون و 

۱00 هزار تومان رسید. 
مودم چند؟

بررســی قیمت های روز مودم در فروشگاه های مجازی نیز نشان 
می دهد که در حال حاظر مودم های مختلف با توجه به ویژگی های 

آن ها بین 400 هزار تا بیش از پنج میلیون تومان قیمت دارد.
Modulator/ گفتنی اســت مودم خلاصــه ای از دو کلمــه ی

Demodulator بوده که ســه حرف ابتدایی هر کدام را گرفته 

و کلمه MoDem را تشــکیل داده و یک دستگاه سخت افزاری 
است که وظیفه اش تبدیل ســیگنال های دیجیتال به آنالوگ و 
بالعکس است. مودم کامپیوترها و روترها را قادر به ارسال و دریافت 
اطلاعات، از شبکه ای مانند اینترنت می کند. استفاده از مودم کلید 

اصلی ورود به دنیای اینترنت و وب جهانی است.

قیمت پیاز هنوز کاهشی نشده
اتحادیه فروشندگان  رئیس 
میوه و سبزی استان تهران 
گفت: اگر بسترهای کاهش 
قیمت پیاز فراهم شود یعنی 
یا صادرات انجام نشــود یا 
واردات صورت گیرد قیمت 

پیاز کاهشی می شود.
اسدالله کارگر در گفت وگو با ایسنا، در پاسخ به اینکه قیمت پیاز 
چه زمانی کاهشی می شود؟گفت: قیمت پیاز هنور کاهشی نشده 
اســت  و بایســتی تدابیری برای آن اتخاذ شود تا قیمت ها روند 
کاهشــی به خود بگیرد. یعنی اگر بستر آن فراهم شود قیمت ها 

خود به خود کاهش می یابد.
وی ادامه داد:بایستی واردات صورت بگیرد یا صادرات انجام نشود تا 
قیمت ها متعادل شود. البته  باید این را در نظر داشت که زمستان 
و تابستان مثل هم نیستند و قطعا در زمستان محصولات تره باری 

افزایش قیمت دارند.
رییس اتحادیه فروشــندگان میوه و ســبزی استان تهران افزود: 
قیمت خرید عمده پیاز در میدان مرکزی میوه و ســبزی بسته 
به کیفیت آن کیلویی ۱۹ تا ۲3 هزار تومان است که مغازه داران 
بایستی با اعمال سود 3۵درصدی، آن را به فروش برسانند. یعنی 
اگر مغازه داری پیــاز را کیلویی ۲4 هزار تومان خریداری کند با 
احتســاب هزینه های جانبی و ســود اگر حدود 30 هزار تومان 

بفروشد گران فروشی نیست زیرا خودش هم گران خریده است.
وی در پایان گفت: رصد بازرســان ما در ســطح شهر، تعزیرات 

حکومتی و اتاق اصناف براساس فاکتور قابل پیگیری است.

با تکمیل زنجیره ارزش پتروشیمی

جلوگیری از خام فروشی و خروج ارز از کشور
مدیرعامل پتروشــیمی سنقر گفت: با 
هــدف جلوگیری از خــروج ارز و خام 
فروشی، ســاخت پتروشیمی سنقر به 
عنوان نخستین تولید کننده متیل آمین 

در کشور در حال انجام است.
به گــزارش خبرنــگار اعزامــی ایرنا، 
»حسین کهتری« در حاشیه بازدید از 
طرح پتروشیمی سنقر با اشاره به اینکه 
ساخت این پتروشیمی در تابستان سال 
۹۹ آغاز شــد، افزود: متیل آمین برای 
نخســتین بار در این پتروشیمی تولید 

خواهد شد.
وی ادامه داد: واردات متیل آمین باعث 
خروج ارز از کشــور می شود و با بهره 
برداری از این طرح علاوه بر جلوگیری 
از خروج ارز، اشتغال زایی ایجاد خواهد 

شد.
کهتری با بیان اینکه ساخت پتروشیمی 
سنقر بیش از 3۱ درصد پیشرفت دارد، 
گفت: سرمایه گذاری لازم برای اجرای 
این طرح، ۱۷.۸ میلیون دلار و همچنین 

۹ هزار میلیارد ریال است .
به گفته وی، متیل آمین در سه گرید 

در پتروشیمی سنقر تولید خواهد شد. 
این ماده به عنوان ماده اولیه در صنایع 
پایین دستی مورد اســتفاده قرار می 
گیــرد و خوراک این واحــد متانول و 

آمونیاک است.
مدیرعامل پتروشیمی سنقر خاطر نشان  
کرد: این طرح در پایان سال ۱40۲ به 
بهره برداری خواهد رسید. وی به چالش 
های اجرای این طرح شامل تامین آب، 
برق و گاز اشــاره کرد و گفت: چالش 
اصلی تامین منابع مالی است و با تزریق 
منابع مالی توانستیم جهش خوبی در 

اجرای پروژه داشته ایم.
به گزارش ایرنا، پتروشیمی نگین سنقر 
با هدف تولید ســالیانه ۲۲ هزار ۶00 
تن متیل آمین و با چشــم انداز تامین 
خوراک برای بازارهای داخلی تاسیس 

شده است.
زمین اختصاص یافته به این شــرکت 
۵.۲ هکتار اســت که شامل بالادستی 
تولید متیل آمین و بخش پایین دستی 
محصولات مشــتق گرفته از تولیدات 

بالادستی است.

نهایی شدن طرح مالیات بر سوداگری، زمینه ساز ایجاد آرامش در بازارها است
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس معتقد 
است طرح مالیات بر سوداگری و سفته بازی 
بــه آرامش بازار می انجامد. به گزارش ایرنا از 
سازمان بورس و اوراق بهادار، »بهزاد رحیمی« 
با اشاره به بررسی طرح مالیات بر سوداگری و 
سفته بازی در مجلس گفت: مبنای طرح فوق 

بر اساس شفاف ســازی امور اقتصادی است. 
وی با بیان اینکه باید در فعالیت های اقتصادی 
شفافیت لازم را داشته باشیم، تصریح کرد: 
برخی اوقات با برخی آدرس های اشــتباهی 
در عرصــه اقتصاد، نتیجه عکس می گیریم؛ 
بنابراین ضرورت حساسیت روی این قبیل 

فعالیت ها بیش از پیش باید مدنظر قرار گیرد. 
رحیمی تصریح کرد: ما می کوشیم طرح فوق 
را قانونی کنیم؛ اما شــرط اول این است که 
اجرای این قانون به درستی صورت پذیرد چرا 
که اجرای صحیح قانون حتماً بازدارندگی لازم 

را خواهد داشت. دی
صا

اقت

خـــبر

تکمیل 50 هزار مسکن مهر باقیمانده از محل فروش زمین ها
وزیــر راه و شهرســازی با اعــلام اینکه 
مجموعه دولت پیشنهادهای نمایندگان 
مجلس را برای تامین منابع مالی اجرای 
طرح های مسکن بررسی می کند، گفت: 
برای تکمیل حدود ۵0 هزار مسکن مهر 
باقیمانده از محل فــروش زمین ها اقدام 
شــده است. به گزارش ایرنا از وزارت راه و 
شهرسازی، »مهرداد بذرپاش« امروز ۱۲ 
دی با حضور در مجلس شورای اسلامی 
و دیدار با اعضای کمیسیون عمران مجلس 
شورای اسلامی با موضوع بررسی اجرای 
قانون جهش مســکن از برنامه تحول و 

اصلاح قانون شهرهای جدید خبر داد.
عضو کابینه دولت ســیزدهم با تاکید بر 
اینکــه صحبت های برخــی نمایندگان 
مجلس مبنی بر اینکه شــهرهای جدید 
از زمان تاسیس تاکنون از بیماری مزمن 
رنج می برد حرف نادرستی نیست، افزود: 
شــهرهای جدید طبق قانون مصوب در 
سال های متمادی و در دولت های مختلف 
اجرا شده و هم اکنون به وضعیت موجود 
رســیدیم که البته مشــکلاتی را نیز در 
شهرهای جدید داریم. وزیر راه و شهرسازی 
تصریح کرد: امروز یکی از کانون های هدف 
وزارت راه و شهرسازی برای تولید مسکن، 

شهرهای جدید است. به نظر می رسد که 
قانون شهرهای جدید نیاز به اصلاح دارد 
که در صدد هستیم در همراهی با مجلس 

آن را اصلاح کنیم.
اصلاح قانون شهرهای جدید

بذرپاش با اشاره به اینکه عملکرد شهرهای 
جدید در برخی وجوه مثبت و در برخی 
وجــوه ایراداتی دارد که باید رفع شــود، 
گفــت: در دوره جدید اولویت وزارت راه و 
شهرسازی اصلاح قانون شهرهای جدید 
اســت. وی یکی از اصلی ترین مشکلات 
شهرهای جدید را نبود روح متعالی نظام 
شهرســازی و زیســت مومنانه ایرانی - 
اســلامی عنوان کرد و در بیان دلایل این 
وضعیت توضیح داد: بخشی از مشکلات 
موجود در شهرهای جدید به دلیل نبود 
منابع و تامین خدمات روبنایی، بخشی به 
دلیل نبود طراحی از قبل و بخشی نیز به 

دلیل ایرادات قانونی بوده اســت؛ بنابراین 
وقتــی در ادوار مختلف رویکــرد درآمد 
هزینه ای به شهرهای جدید داشتیم ناچار 
شدیم تا اراضی را در این شهرها بفروشیم 

و این وضعیت 
بذرپاش گفــت: ناچار شــدیم اراضی را 
در شــهرها به فروش برسانیم تا خدمات 
زیربنایی و روبنایی را در شهرهای جدید 

تامین کنیم و اساساً مسکن بسازیم.
وزیر راه و شهرسازی در بخش دیگری از 
گفتگوی خود با اعضای کمیسیون عمران 
مجلس بر ارایه پیشنهاد نمایندگان مجلس 
برای تامین منابع مالی و تکمیل طرح های 
باقیمانده مســکن و اجرای کلان پروژه 

نهضت ملی تاکید کرد.
عضــو کابینه دولت ســیزدهم افزود: در 
اجرای طرح های فوریتی همچون اجرای 
طرح مسکن مهر، اقدام ملی، نهضت ملی 
مسکن منابعی به غیر از منابع بانکی دیده 
نشد و بخشی از مشکلات نیز به همین 
دلیل اســت که منابعی کــه در اختیار 
دولت ها بوده برای اجرای پروژه ها مهم از 
جمله تکمیل واحدهای باقیمانده مسکن 
مهر، مسکن ملی و نهضت ملی مسکن 
کافی نبوده اســت. هم اکنــون نیز یکی 

از اســتمدادهای ما از کمیسیون عمران 
مجلس همین تامیــن منابع مالی کلان 
پروژه کشور است که در جلسه رای اعتماد 
نیز بر آن تاکید داشتم. بذرپاش تاکید کرد: 
وقتی منابع اجرای طرح های کلان مسکن 
دولت فقط متکی بر منابع بانکی است یکی 
از سهل الوصول ترین روش ها فروش زمین 
اســت. اینکه زمین را بفروشند و هزینه 
آماده سازی بدهند و هرجایی که کمبود 
منابع بود حتی به عملیات احداث برسند 
که نمونه آنها را در باقیمانده های مسکن 

مهر شاهد هستیم.
وزیر راه و شهرسازی گفت: برای تکمیل 
حدود ۵0 هزار مســکن مهر باقیمانده از 
محل فروش زمین ها اقدام شــده است. 
دولت در تکمیل این تعداد واحد باقیمانده 
مسکن مهر متعهد شده است تا واحدها 
را تکمیل کند، زیــرا با افزایش قیمت ها 
مردم متضرر شــده اند و برخی از آنها نیز 
عملیات اجرایی نداشته و فقط زمین است 
و هیچ کاری روی اراضی انجام نشده است؛ 
بنابراین برای تکمیل واحدها چون منابع 
متکی به منابع بانکی است باید از محل 
فروش اراضی تامین منابع انجام، واحدها 

تکمیل و تحویل متقاضیان شوند.

برگ سـبز خودرو وانت سیسـتم نیسـان تیپ ۲۴۰۰ 
مـدل ۱۳۸۹ بـه شـماره پـلاک ۸۴۴ ج ۸۳ ایـران 
۴۲ بـه شـماره موتـور ۵۷۳۵۷۷ و شـماره شاسـی 
طیبـه  بـه  مربـوط   NAZ-PL۱۴۰TBN۲۷۹۴6۹
عسـکری مفقـود گردیـده و از درجه اعتبار سـاقط 

باشـد. می 

مفقودی



7
سه شنبه 13 دی 1401/   سال سوم  /   شماره 1390

Vol.3.No.1390/ January 03.2023

www.sobhe-emrooz.ir

sobhe.emrooz.news@gmail.com

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانون و مـاده ۱3 آئین نامه قانـون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابر رای 
شـماره ۱40۱۶030۶۲۷۱00۱۷4۲ هیـات  موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد 
ثبتـی حـوزه ثبت ملک مشـهد منطقه پنـج تصرفات مالکانـه بلامعارض 
متقاضی آقای مهدی عابری سـلطانی فرزند محمدتقی در ششـدانگ یک 
قطعـه بـاغ  بـه مسـاحت ۱۹۲۹ متر مربع قسـمتی از پـلاک ۱0۷  اصلی 
بخـش ۹  واقـع در کلاتـه تیمـوری، خیابان گلهـا پلاک ۵۲ خریـداری از 
خانـم بـی بـی بتول قریشـی محـرز گردیده اسـت. لـذا به منظـور اطلاع 
عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهی می شـود در صورتی 
که اشـخاص نسـبت به صـدور سـند مالکیت متقاضـی اعتراضی داشـته 
باشـند مـی تواننـد از تاریخ انتشـار اولین آگهـی به مدت دو مـاه اعتراض 
خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید، ظرف مـدت یک ماه 
از تاریـخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خـود را به مراجـع قضایی تقدیم 
نماینـد. بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصول 

اعتـراض طبـق مقررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد. م.الف ۲4۷ 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱40۱/0۹/۲۸ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱40۱/۱0/۱3

بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
واحد ثبتی حوزه ثبت  ملک  طرقبه شاندیز

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت اراضـی و سـاختمانهای فاقد 
سـند رسـمی . نظـر بـه دسـتور مـواد ۱ و3 قانـون تعییـن تکلیـف 

رسـمی مصـوب  فاقـد سـند  هـای  و سـاختمان  اراضـی  وضعیـت 
۱3۹0/۹/۲0 و برابـر رای شـماره ۱40۱۶030۶00۸00۲0۶۵ مورخ 
۱40۱/۸/۲۹ هیـات تعییـن تکلیـف موضـوع ماده یک قانـون مذکور 
مسـتقر در واحد ثبتی  طرقبه شـاندیز تصرفـات مالکانه و بلامعارض 
متقاضـی خانـم بهنـاز حافـظ طرقبـه فرزند  ابوالقاسـم شـماره ملی 
0۹3۵00۲۲۷۸ شـماره شناسـنامه3۹۷۵  مـورد تقاضـا و انتقـال از 
محـل مالکیـت مالـک خـود متقاضی نسـبت بـه مالکیت ششـدانگ 
یـک بـاب منـزل مشـتمل  بـر دوبـاب مغـازه  بـه مسـاحت 4۹/۱3 
متـر مربـع قسـمتی  از پـلاک ۱4۹۸ فرعـی از۵3۹ /۱0 اصلـی واقع 
در خراسـان رضـوی بخـش شـش مشـهد حـوزه ثبت ملـک طرقبه 
شـاندیز محـرز گردیـده اسـت، لـذا به موجب مـاده 3 قانـون  تعیین 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و 
مـاده ۱3 آئیـن نامـه مربوطـه ایـن آگهـی در دو نوبت بـه فاصله ۱۵ 
روز از طریـق این روزنامه  محلی و کثیرالانتشـار در شـهرها منتشـر 
و در روسـتاها رای هیـات الصـاق تـا در صورتیکه اشـخاص ذینفع به 
آرای اعلام شـده اعتراض داشـته باشـند بایـد از تاریخ انتشـار اولین 
آگهـی و در روسـتاها از تاریـخ الصـاق در محـل تـا دو مـاه اعتـراض 
خـود را بـه اداره ثبـت محـل وقـوع ملک تسـلیم و گواهـی تقدیم و 
رسـید اخـذ نماینـد. معتـرض بایـد ظرف یـک مـاه از تاریخ تسـلیم 
اعتـراض مبـادرت بـه تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محل 
نمایـد و گواهـی تقدیم دادخواسـت به اداره ثبت محـل تحویل دهد 
کـه در ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکـول بـه ارائـه حکـم قطعـی 
دادگاه اسـت و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلـت قانونـی واصـل 
نگـردد یـا معتـرض، گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی 
محـل را ارائـه نکنـد اداره ثبـت مبـادرت بـه صـدور سـند مالکیـت 
مـی نمایـد و صدور سـند مالکیت مانـع از مراجعه متضـرر به دادگاه 

نیسـت  م.الف۲۷۹ 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱40۱/۱0/۱3. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱40۱/۱0/۲۸

حسن ابوترابی- مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک طرقبه شاندیز

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه دو
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی قانـون تعییـن تکلیف وضعیـت اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی . نظر به دسـتور مـواد ۱ و3 قانون تعیین تکلیـف وضعیت  اراضی 
و سـاختمان هـای فاقـد سـند رسـمی مصـوب ۱3۹0/۹/۲0 و برابـر رای 
شـماره ۱40۱۶030۶00400۱۷۵۸ مورخه ۱40۱/0۹/0۷ هیات موضوع 
ماده یک قانون مذکور تصرفات شـرکت آب و فاضلاب مشـهد نسـبت به 
ششـدانگ یـک  قطعـه زمین  محصـور دارای اعیان به مسـاحت ۷۸۸4۱ 
مترمربع قسـمتی از شـماره ۱۵۲ اصلی واقع در اراضی کلاته ملاحسـین ، 
بخش ۱0 مشـهد از محل مالکیت مشـاعی متقاضی تایید گردیده اسـت 
.  لـذا بـه موجـب مـاده 3 قانـون  تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضی و 
سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و ماده ۱3 آئین نامه مربوطه این آگهی 
در دو نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز از طریـق  روزنامه محلی خراسـان رضوی 
وکثیرالانتشـار در شـهرها منتشـر و در روسـتاها رای هیـات الصـاق تا در 
صورتیکه اشـخاص ذینفع به آرای اعلام شـده اعتراض داشـته باشند باید 
از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی و در روسـتاها از تاریـخ الصـاق در محل تا 
دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبـت محل وقوع ملک تسـلیم و گواهی 
تقدیـم و رسـید اخذ نمایند. معتـرض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسـلیم 
اعتـراض مبـادرت بـه تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محل نماید 
و گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه اداره ثبـت محـل تحویـل دهـد که در 
ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکـول بـه ارائـه حکم قطعـی دادگاه اسـت 
و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلـت قانونـی واصـل نگـردد یـا معترض، 
گواهی تقدیم دادخواسـت به دادگاه عمومـی محل را ارائه نکند اداره ثبت 
مبـادرت بـه صدور سـند مالکیت می نماید و صدور سـند مالکیت مانع از 

مراجعـه متضرر بـه دادگاه نیسـت م.الف ۲۸3 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱40۱/۱0/۱3. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱40۱/۱0/۲۹

عباس جهانی فر- رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو مشهد

مدارس غیر دولتی خراسان شمالی نیازمند زمین

مدیرکل آموزش و پرورش خراســان 
شمالی گفت: مدارس غیر دولتی استان 
توان خرید زمین برای ساخت مدرسه 
را ندارند و نیازمند حمایت دولت برای 

تخصیص زمین هستند.
ابولقاسم اکبری در گفت وگو با ایسنا، با 
اشــاره به اینکه ۹0 درصد مدارس غیر 
دولتی استان در مکان های استیجاری 
فعالیت می کنند، اظهار کرد: ۱۶ هزار و 
۲۵۶ دانش آموز در مدارس غیر دولتی 
اســتان تحصیل می کنند. ۲۹ مدرسه 
غیر دولتی در اســتان وجود دارد که از 
این تعداد، ۱۱ مدسه فعال، ۱0 مدرسه 
غیر فعال و ۸ مدرسه منحل شده است.

وی با بیان اینکه مهم ترین نیاز مدارس 
غیر دولتی استان اختصاص زمین برای 
ساخت مدرسه اســت، اضافه کرد: در 
میزان شهریه مدارس غیر دولتی رتبه 

۲۷ را در کشــور داریــم؛ این در حالی 
اســت که هزینه اجاره در استان بسیار 
بالا اســت و مدارس استان بیش از 40 
میلیون تومــان ماهیانه اجاره پرداخت 

می کنند.
اکبــری با تأکید براینکه مؤسســات و 
مراکز غیــر دولتی آموزش و پرورش از 
نظر مالی مشکلات بسیاری دارند، ادامه 
داد: اگر از همیــن مدارس غیر دولتی 
استان حمایت شــوند، پاسخگوی نیاز 

آموزشی استان خواهند بود.
مدیرکل آموزش و پرورش خراســان 
شــمالی در پایــان تصریــح کــرد: 
هنرســتان های غیر دولتی و تخصصی 
بسیار خوبی مانند هنرستان هوانوردی، 
هنرستان موســیقی، دکتر حسابی و... 
وجــود دارد اما توان اقتصــادی مردم 
اســتان و مدارس غیر دولتی، محدود 

است.
مصوبه اختصاص زمین به مدارس غیر 

دولتی بر روی زمین ماند
امین فلاح کوشکی، مدیرکل نوسازی 
و تجهزی مدارس خراسان شمالی نیز 
در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به اینکه 
در شــورای آموزش و پــرورش خرداد 
ماه ســال ۹۹ مصوب شد که در نقاط 
مختلف اســتان زمینی به مدارس غیر 
دولتی اختصاص پیدا کند، اظهار کرد: 
این مصوبه در استان اجرایی نشد که اگر 
این مصوبه در استان اجرا می شد پس 
از گذشت چند سال همچنان مدارس 
استان با مشــکلات مختلف در بحث 

فضای آموزشی مواجه نبودند.
وی با بیان اینکه براســاس آیین نامه 
سال ۹۸ که به استان ها از سوی وزارت 
آموزش و پرورش ابلاغ شــد باید همه 

مدارس غیر دولتی تأییدیه اســتحکام 
بنا از اداره کل نوســازی استان دریافت 
می کردند، افــزود: در ســال ۹۹ ارائه 
تأییدیه استحکام بنا به مشاوران سپرده 
شد اما بنا به دستور جدید وزیر آموزش 
و پــرورش در مهرمــاه ســال جاری، 
استفاده از مشــاوران برای سال آینده 

ممنوع می شود.
مدیرکل نوســازی و تجهیــز مدارس 
خراســان شمالی با بیان اینکه در حال 
حاضر نمی توانیم استحکام بنای مدارس 
غیر دولتی استان را تأیید و یا رد کنیم، 
تصریح کرد: عدم رسیدگی به وضعیت 
مدارس غر دولتــی می تواند در آینده 
مشکلات بســیاری را در استان ایجاد 
کند و نیاز است که مسئولان مربوطه 
در این خصوص دغدغه بیشتری داشته 

باشند.

جابجایی مسافر در راه آهن خراسان ۵۷ درصد افزایش یافت
مدیر کل راه آهن خراســان گفت: جابجایی 
مسافر در شــبکه راه آهن خراسان طی ۹ ماه 
سال جاری در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 
۵۷ درصد افزایش یافته است.مصطفی نصیری 
ورگ روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا 
افزود: طی بازه زمانی یاد شــده ۱۱ میلیون و 

۹۶0 هزار مسافر در مسیرهای ریلی منتهی به 
مشهد جابجا شده اند. وی گفت: بهبود نسبی 
وضعیت ارائه خدمات مسافری در شبکه ریلی 
کشور، برچیده شدن محدودیت های کرونایی 
در مقایسه با ســال قبل و همچنین افزایش 
تمایل به ســفر دلایل رونق سفرهای ریلی به 

مشهد است.مدیر کل راه آهن خراسان ضریب 
اشغال قطارهای مسافربری در مسیر مشهد را 
۹0 درصد عنوان کرد و اظهار داشــت: ابتدای 
ســال گذشــته فروش بلیت قطار بر اساس 
ظرفیت ۵0 درصد و سپس ۷۵ درصد واگنها 

صورت می گرفت.

مطالبات استاندار از رئیس جمهور
استاندار خراسان شمالی گفت: طی دیداری که با رئیس جمهور 
داشــتیم، موضوعات مختلفی از جمله بازگشایی مرز پرسه سو، 
افزایش سهمیه آرد و ســایر موضوعات مطرح شد تا در روند آن 

ها تسریع شود.
محمدرضا حســین نژاد در گفت و گو با ایسنا با اشاره به نشست 
مشترک روز گذشته استانداران با هیات دولت و موضوعات مطرح 
شده در حضور ریاست جمهوری، اظهار کرد: تنش  آبی به عنوان 
یکی از معضلاتی که به واســطه خشکسالی در حال گسترش در 
مناطق مختلف کشور و خراسان شمالی است در کوتاه مدت باید 

چاره جویی شود.
استاندار خراسان شمالی تصریح کرد: رفع تنش های آبی نیازمند 
اتخاذ تدابیر و تصمیمات فوری دارد که تکمیل و احداث ســدها، 

یکی از راهکارهای حل این مشکل است .
وی در ادامه با اشــاره به راهبرد تقویت ارتباطات با کشــورهای 

همســایه به عنــوان یکی 
دولــت  سیاســت های  از 
ســیزدهم، افــزود: بازارچه 
مــرزی پرسه ســو یکی از 
عوامل اساسی بازگشایی گذر 
مرزی با کشور ترکمنستان و 

تقویت همکاری های دوجانبه با این کشور است خواستار بازگشایی 
مجدد آن هستیم. حسین نژاد خاطرنشان کرد: دسترسی راحت و 
آسان به نان باکیفیت، یکی از دغدغه ها و مطالبات اهالی خراسان 
شمالی است که تخصیص سهمیه بیشتر آرد و ایجاد نانوایی راهکار 
پاســخ به این مطالبه مردم است. نماینده عالی دولت در خراسان 
شمالی بیان کرد: راه به عنوان یکی از محورهای اصلی توسعه در 
روزگار فعلی تعریف می شود که استان ما علی رغم قرارگرفتن در 
مسیر دو قطب زیارتی و سیاحتی در حوزه محورهای مواصلاتی 
شــهری و راه های روستایی در این حوزه عقب ماندگی های جدی 
دارد که با توجه به نگاه عدالت محور دولت سیزدهم و با تخصیص 
اعتبارات مناسب و جدیت مسئولین حوزه عمرانی، این فاصله کمتر 
شود. وی تصریح کرد: ایجاد گذر مرزی جهت طرح در  کمیسیون 
مشترک ایران و ترکمنستان یکی از مطالبات از وزرای امور خارجه 

و راه و شهرسازی بود.
حسین نژاد بیان کرد: همچنین تخصیص اعتبارات مصوب در سفر 
ریاست جمهوری درخواســتی بود که از رئیس سازمان برنامه و 

بودجه مطرح شد.
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درگاه پرداخت امن

۲۰۲۳ که نباید از دست داد ۱۰ رویداد نجومی سال   از گرفتگی های نادر تا گذر یک دنباله دار درخشان 
جدید، مواردی هستند که در سال میلادی جدید، 

نگاه جهان را به سمت آسمان معطوف می کنند.
به  گزارش ایســنا رویدادهای آسمانی زیادی در 
سال پیش رو برای لذت بردن وجود خواهد داشت 
از اختفاهــای نادر گرفته تــا منظره خیره کننده 
سیارات در آسمان. در سال جدید میلادی، شاهد 
درخشش »ابر ماه« خواهیم بود و دو نوع گرفتگی 
نادر، شگفتی مختصری را برای کسانی که به اندازه 
کافی خوش شانس هستند که به نقاط دوردست 
کره زمین ســفر کنند، به ارمغــان می آورد. یک 
دنباله دار درخشان نیز در ماه های ژانویه تا فوریه 
)اواخر دی تا اوایل اسفند( از آسمان عبور خواهد 
کرد و انتظار می رود که سال ۲0۲3 بهترین سال 
برای بارش های شــهابی باشد. در ادامه نگاهی به 
زمان ۱0 رویداد مهم نجومی می اندازیم که در سال 

میلادی ۲0۲3 به وقوع می پیوندند.
ظهور یک دنباله دار درخشان جدید

دنباله دار نئووایــز )NEOWISE ۲0۲0( را به 
خاطر دارید؟ سال ۲0۲3 می تواند رقیبی برای آن 
 E۳ ۲0۲۲/C« به همراه داشته باشــد. دنباله دار
)ZTF(« که در سال ۲0۲۲ کشف شد، احتمالاً 
با نزدیک تر شــدن به حضیض خــود یعنی قرار 
گرفتن در نزدیک ترین نقطه به خورشــید در ۱۲ 
ژانویه ۲0۲3 )۲۲ دی ۱40۱( در آسمان خواهد 
درخشــید، اگرچه احتمالاً اول فوریه ۲0۲3 )۱۲ 
بهمن( به درخشان ترین حد خود برای زمینی ها 

برسد. 
مشتری و زهره در مقارنه

چندین مقارنه سیاره ای در سال ۲0۲3 وجود دارد، 
اما مقارنه ی یک سیاره غول پیکر و درخشان ترین 
سیاره را نباید از دست داد. به نظر می رسد این دو 

سیاره که در آسمان شب پس از غروب خورشید 
در روز دوم مارس ۲0۲3 قابل مشــاهده هستند، 
تنها 0.3۲ اینچ )0.۸ سانتی متر( از یکدیگر فاصله 
خواهد داشــت یعنی به اندازه عرض ک انگشت 
دســت. با این حال، باید مطمئن شوید که دید 

واضحی از افق جنوب غربی دارید.
گرفتگی مختصر در نیمکره جنوبی

خورشید گرفتگی زمانی اتفاق می افتد که ماه نو 
از رو به روی خورشــید حرکت کند. این اتفاق دو 
بار در ســال ۲0۲3 رخ خواهد داد و هر دو رویداد 
مناظر فوق العاده ای برای زمین فراهم می کند. در 
روز ۲0 آوریل ۲0۲3 خورشید گرفتگی هیبریدی 
کمیاب یعنی ترکیبی از خورشید گرفتگی کامل و 
خورشید گرفتگی حلقوی »موسوم به حلقه آتش« 

در غرب استرالیا و غرب پاپوآ نمایان می شود.
یک هلال ماه و مشتری

درســت پیش از ســپیده دم ۱۷ مه ۲0۲3، یک 

هلال ماه با نور ۵٪ بر سراســر مشــتری حرکت 
می کند. پس از آن، اختفا رخ می دهد که رویدادی 
در ستاره شناسی است و هنگامی رخ می دهد که 
یک شیئ توسط شــیئ در حال عبور دیگری، از 
دید بیننده پنهان شود. از آنجایی که مسیر مداری 
ماه به دور زمین فقط ۵ درجه نسبت به مدار زمین 
به دور خورشید مورب است، این امر هر چند وقت 
یکبار اتفاق می افتد.این رویداد از بخش هایی از قاره 
آمریکا و اروپــا قابل رویت خواهد بود، البته فقط 
برای کســانی که تلسکوپ دارند و تا سال ۲0۲۶ 

دیگر تکرار نخواهد شد.
مریخ وارد یک خوشه ستاره ای می شود

خوشه ستاره ای M 44 در فاصله ۵۲0 سال نوری 
از ما در صورت فلکی سرطان )خرچنگ( قرار دارد. 
با یک دوربین شــکاری می توان حدود ۱۲ ستاره 
آبی درخشــان را در آن تماشا کرد، اما در روز دوم 
ژوئن ۲0۲3 سیاره سرخ به آنها ملحق خواهد شد و 

عکاسان می توانند از این لحظه تصویربرداری کنند.
بارش شهابی برساوشی بدون حضور ماه

برای تماشــای گذر ۱00 ســتاره در هر ساعت 
در یک آســمان تاریک آماده شوید. پس از چند 
سال تماشــای بارش شهابی زیر آسمان مهتابی، 
محبوب ترین بارش شهابی نیمکره شمالی در سال 
۲0۲3 زمانی که مــاه غروب می کند، رخ خواهد 
داد. بارش برساوشی که به شهاب های درخشان و 
سریع شناخته می شوند، توسط دنباله دار سوئیفت 
تاتل ایجاد می شود که تقریباً هر ۱33 سال یک بار 

به دور خورشید می چرخد.
»ابرماه آبی« در آسمان می درخشد

در سال ۲0۲3 چهار ابَرماه به وقوع خواهد پیوست. 
ابَرماه )Supermoon( به زمانی گفته می شود که 
ماه کمی بزرگتر از حد متوسط  به نظر می رسد، 
زیرا کمی نزدیکتر به زمین قرار دارد و بزرگترین، 

درخشان ترین و بهترین آنها ماه آبی خواهد بود.

 )blue moon( ماه کامل اواخــر اوت را ماه آبی
می نامند؛ زیرا این دومیــن ماه کامل در یک ماه 
تقویمی است. براساس اعلام ناسا، ماه آبی تقریباً 

هر دو سال و نیم یک بار رخ می دهد.
یک گرفتگی بزرگ حلقه ی آتش غربی درآمریکا

آمریکای شمالی در حال گذراندن دوران طلایی 
خورشیدگرفتگی است. احتمالاً تا به حال در مورد 
خورشید گرفتگی کامل بعدی که در سال ۲0۲4 
به آمریکای شمالی می آید، شنیده اید. با این حال، 
در سال ۲0۲3 یک خورشید گرفتگی حلقوی که 
حلقه آتش نیز نامیده می شود، در سراسر جنوب 

غربی قابل مشاهده خواهد بود.
ایالت های ایالات متحــده از اورگان تا تگزاس از 
جمله بســیاری از پارک های ملی ایالات متحده 
شــاهد این خورشید گرفتگی خواهند بود که در 
اصل یک خورشید گرفتگی جزئی است که طی 

آن قسمت میانی خورشید مسدود می شود.
زهره و یک هلال ماه

۱اگــر بتوانید حدود دو ســاعت قبــل از طلوع 
خورشــید در ۹ نوامبر ۲0۲3 از رختخواب بیرون 
بیایید، می توانید هلال ماه را با ۱4 درصد روشنایی 
در کنار یک سیاره بســیار درخشان یعنی زهره 
ببینید که  به خودی خود منظره بســیار جذابی 
است و از آمریکای شمالی نیز امکان مشاهده ناپدید 
شدن زهره در پشت هلال ماه وجود خواهد داشت.

بقایای دنباله دار بیلا به زمین برخورد می کند
دنباله دار بیلا که آخرین بار در ســال ۱۸۵۲ در 
منظومه شمسی داخلی دیده شد به زیاد به ایجاد 
بارش های شهابی شناخته نمی شود. با این حال، در 
سال ۲0۲3 می توان شاهد نمایشی نادر از آن طی 
بارش شهابی آندرومدیدز  بود که حدود ۶0 شهاب 

در ساعت پرتاب می کند.


